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Danes se bo 
sestal 

CK ZKS Ptuj 
Na 12. redni seji se bo danes 

(17. septembra) sestal občinski 
komite ZKS Ptuj. V prejšnji šte-
vilki Tednika smo napovedali, 
da bo seja 23. septembra, vendar 
jo je glede na druge naloge v ob-
čini bilo treba sklicati nekoliko 
prej. 

Osrednje vprašanje razprave 
bo položaj gradbeništva v občini 
Ptuj. Zaradi tega so na sejo po-
vabili tudi sekretarje osnovnih 
organizacij ZKS in direktorje 
OZD s področja gradbeništva. 
Tako se bodo lažje neposredno 
dogovorili o skupnih nalogah 
komunistov pri izboljšanju polo-
žaja gradbeništva v občini in za-
gotovitvi uspešnejšega nadaljnje-
ga razvoja. 

OK ZKS Ptuj bo na današnji 
seji obravnaval še priprave na 
programsko-volilne seje osnov-
nih organizacij ZKS, ki morajo 
biti opravljene do konca letoš-
njega leta, in na sejo občinske 
konference ZKS Ptuj, ki bo skli-
cana v začetku leta 1988. FF 

Konjereja na svetovni ravni 
Konj je še vedno človekov prijatelj in pomočnik. Ne več toliko pri delu na kmetiji, zato pa veliko pome-

ni v gozdarstvu, turizmu, športu, pri delu milice in vojske. Je tudi pomembno izvozno blago. S konjerejo se 
lahko ponašamo doma in v svetu. Malo Je stvari, s katerimi se lahko postavimo ob rob svetovnim dosežkom, na 
tiste redke primere moramo biti torej toliko bolj ponosni. Tako kot so ponosne in plemenite živali, ki so »pri-
šle« na drugo slovensko razstavo konj; ta je bila v soboto na ptujskem sejmišču. Več na drugi strani. JB 

UVODNIK s 

Vsaka šota nekaj 
stane — še zlasti 

brezplačna 
Vsak začetek je težak, pravijo. Ampak dokler je ta odvisen le 

od dobre volje in zagnanosti, še nekako gre. Huje pa je, če je pove-
zan z denarjem. Še huje, če je potrebno veliko denarja. Najhuje pa, 
če denarja ni. 

Eden takšnih od denarja odvisnih začetkov je 1. september, 
dan, ko »naša bodočnost« prestopi šolski prag. 

Pravzaprav se vse skupaj začenja že kak mesec prej. Se sreča, 
da imamo v Ptuju samo eno knjigarno in nam ni potrebno tekati za 
učbeniki od vrat do vrat. Ko česa ne dobimo, smo lahko potolaženi, 
da smo storili vse po svojih najboljših močeh. Pa čeprav nam na 
spisku ostane neodkljukanih še dobra tretjina učbenikov. Ti bodo 
izšli jeseni. Morda že to jesen. Učitelji se bodo znašli, ker so na po-
manjkanje učbenikov že navajeni. Pa tudi potrpežljivi so. In »udo-
mačeni«, kot bi rekel Mali princ. 

Nismo pa še dovolj udomačeni starši. Vedno znova tarnamo 
nad svojo brezplačno šolo. Tarnamo v knjigarni, kjer plačamo za 
učbenike dobrih 10.000 dinarjev (ali se ta številka ne bere lepše, kot 
če bi rekli stari milijon), tožimo, ko v papirnici plačamo enak zne-
sek za zvezke, nalivna peresa, svinčnike, barvice — takšne in dru-
gačne —, plastelin, voščenke ..., obupujemo, ko kupujemo torbico 
in zanjo odštejemo 15 tisočakov, zgražamo se v prodajalni copat, 
saj se spomnimo, da otrok potrebuje dvoje copate ... Potem se na-
potimo po obleko, ker je naš nadebudnež čez poletje zrasel. 

In potem gremo v šolo. Tam doživimo šok, še zlasti če je naš 
otrok prvošolec in nimamo izkušenj z brezplačnostjo vzgojno-izo-
braževalnega procesa. Seznam za šolo nujnih stvari, ki smo ga do-
bili junija ob vpisu, tovarišica dopolni s kakimi desetimi še bolj nuj-
nimi predmeti (skupno jih potem naštejemo okrog trideset, če v se-
znam ne vključimo vozička za prevoz navlake v šolo in domov). Na-
to nas poučijo o skrbi za zdravje, ki zajema malico (od 3.000 do 
5.500 dinarjev na mesec — če želite prihraniti, vpišite otroka na šo-
lo Podlehnik ali Videm, kjer so najcenejši) in kosilo (od 600 do 
1000 dinarjev za obrok). Ko si opomoremo, zvemo za zavarovanje, 
članarino in naročnino; saj ni obvezno, ampak da bi bil samo vaš 
izjema!? Ko ste si ravno oddahnili v prepričanju, da je sedaj konec, 
vas tovarišica pouči o kulturnih in naravoslovnih dnevih. (Tega v 
naših časih ni bilo, zato pa smo nekulturni in naravoslovno neos-
veščeni). Takoj začutite, kam pes taco moli: denar. 

Je sedaj konec? Se ne: Končni izlet (pravilneje ekskurzija). Da 
vaš družinski proračun ne bo šokiran ob koncu leta, bodo v šoli zbi-
rali denar vse leto. 

To bi bilo vse. Pravzaprav skoraj vse. Kajti če imate sina ali 
hčerko na šoli z ambicioznim ravnateljem, potem bodo enkrat pozi-
mi ah poleti organizirali šolo v naravi. Potolažite se: več kot devet-
deset odstotkov možnosti je, da v naši občini naletite na šolo, kjer 
tega ne pripravljajo. (O enakih pravicah za vse otroke ne želim pi-
sati.) 

Kaj vas čaka med šolskim letom, vam tovarišica ne bo poveda-
la. Tudi ona se boji za vaše zdravje. Zaupamo pa vam mi: šolo bo-
do obiskali kakšni lutkarji, glasbeniki, čarodeji, gledališčniki... V 
bližini šole se bo ustavil lunapark. Nekajkrat letno bo nekdo prišel 
prodajat knjige. Zagotovo se bo oglasil prodajalec sestavljank 
(Smrkce, Rdeče kapice, Sneguljčice... bodo kupili vsi). In foto-
graf. Mogoče celo dva. 

Pravzaprav je to moje pisanje že hudobija. Zlonamerna. Se 
zlasti ker vas bom sedaj spomnil na glasbeno šolo in na jezikovne 
tečaje pri delavski univerzi. Pa na plesni tečaj pri ZKO. 

Še dobro, da je naša šola brezplačna. Pomislite, kako bi bilo, 
če bi morali zanjo plačati! 

Jože Šmigoc 

Počila vodovodna cev 
v noči od nedelje, 13., na ponedeljek, 14. septembra, okoli 22. 

ure zvečer je počila cev 400 mm transportnega vodovoda, ki povezuje 
Ptujsko polje in Ormož ter del Slovenskih goric in Haloz. Zaradi tega 
je bila poplavljena Rogozniška cesta od križišča z Natašino potjo ter 
del ceste, ki vodi proti Delti. Delavci KGP-tozd Vodovod in kanaliza-
cija so takoj pričeli akcijo, in kot je povedal vodja tega tozda Albin 
Pišek, so napako odpravljali ves ponedeljek do 23. ure zvečer. Nekaj 
težav so namreč imeli zaradi pomanjkanja nadomestnih rezervnih de-
lov, vendar jim je uspelo nabaviti vse potrebno iz Čakovca, tako da je 
bila v torek oskrba z vodo na omenjenem območju že nemotena. 

-OM 

Delavci tozda Vodovod in kanalizacija med opravljanjem napake v Ro-
goznici. (foto: M. Ozmec) 

Sodelovanje bratskih občin 
Doslej načrtovane naloge v programu 26. Srečanj bratstva in pri-

• jateljstva Ivanec '87 so bile v glavnem uresničene, zavzeti pa se je tre-
ba, da bodo še preostale naloge opravljene do konca novembra. To je 
bila glavna ugotovitev seje koordinacijskega odbora za sodelovanje 
bratskih občin SR Hrvaške in SR Slovenije, ki je bila 1 f. septembra, 
to je na Dan bratskih občin, v Krapini. 

O uresničevanju programa so poročali člani koordinacijskega 
odbora iz sodelujočih občin in ocenili uspeh posameznih prireditev in 
manifestacij. Kritiko so izrekli zaradi tega, ker še niso pripravljene ra-
dijske oddaje »Iz bratskih občin«. Naložili so odboru za informiranje 
in dokumentacijo, da delo pospeši in da bodo oddaje po lokalnih ra-
dijskih postajah predvajane v oktobru. 

Med najpomebnejšimi nalogami, ki so še načrtovane za letošnje 
leto, je tudi delovno srečanje gospodarstvenikov iz vseh bratskih ob-
čin; to bo letošnjo jesen v Varaždinu. Skupna misel je, da je treba na 
gospodarskem področju še več konkretnega sodelovanja in neposred-
ne povezanosti. 

Glede na dejstvo, da je pri nekaterih manifestacijah in priredit-
vah sodelovalo le manjše število občin, na pohodu po poteh 14. divi-
zije pa so ostali mladi iz občine Šmarje pri Jelšah sami, so se na seji 
dogovorili, da je potrebno v programu srečanj za prihodnje leto načr-
tovati le tiste skupne naloge, kjer bo zagotovljeno sodelovanje več ob-
čin iz obeh socialističlnih republik. Sicer pa se bodo o programu za 
prihodnje leto podrobneje pogovorili na seji koordinacijskega odbo-
ra, ki bo oktobra v Ptuju. Na tej seji bodo dorekli tudi vsebino biltena 
Ivanec '87 in se dogovorili o pripravi sklepne slovesnosti s slavnostno 
sejo koordinacijskega odbora; ta naj bi bila v drugi polovici decem-
bra 1987. Na tej seji bodo tudi predali sedež koordinacijskega odbora 
občinskemu svetu ZSS Lendava. 

Seja koordinacijskega odbora je sovpadala z dnevom bratskih 
občin v Krapini, kar je tudi ena od manifestacij v Tednu kajkavske 
kulture. Zato so člani odbora bili gostje na prireditvi ob 10. obletnici 
recitala kajkavske lirike v OŠ »Avgust Cesarec« (o tem poročamo v 
posebnem sestavku), ogledali so si tudi druge kulturne in -gospodar-
ske prireditve ter razstave, ob koncu pa so skupaj z več tisoč občani 
na Gajevem trgu v Krapini prisostvovali nastopu kulturnih skupin ob 
dnevu bratskih občin SR Hrvaške in SR Slovenije. FF 

11. KRAJEVNI PRAZNIK ORMOŽA 

Jutri slavnostna 
seja 

z včerajšnjo kulturno predsta-
vo Miroslava Slane Liliputanci 
gredo v napad, so v ormoški kra-
jevni skupnosti pričeli letošnji 
program praznovanja. Danes ga 
bodo nadaljevali z združeno ga-
silsko vajo gasilskih društev in 
enot civilne zaščite, odprtjem 
razstave Ormož v bronasti dobi 
in novo kulturno predstavo Bu-
talske razglednice. 

Petkove slovesnosti bodo pri-
čeli s popoldanskim sprejemom 
gostov iz pobratene Vrnjačke Ba-
nje in nastopom pihalnega orke-
stra. Ob 19. uri bo v domu kultu-
re slavnostna seja organov kraje-
vne skupnosti in družbenopoliti-
čnih organizacij, na kateri bodo 
podelili bronaste značke OF. Iz-
ročili jih bodo Dušanu Moškonu 
za dognano arhitektonsko uredi-
tev Ormoža ter prizadevanja za 
njegov nadaljnji razvoj, občinski 
matični knjižnici Ormož za širje-
nje lepe slovenske knjige med 
krajani, vaškemu svetu Loperšice 

za vsestransko pomoč pri gradnji 
vodovoda in napeljavi telefona, 
Andreju Pučku za delo v dru-
štvih in DPO ter turističnemu 
društvu Ormož za njegovo skrb 
za lepo urejeno okolje, sodelova-
nje s krajevno skupnostjo ob raz-
nih prireditvah, predvsem pa ob 
krajevnem prazniku. Svečano se-
jo bodo sklenili z nastopom mo-
škega pevskega zbora DPD Svo-
boda iz Ormoža. 

V petek zvečer bo še zanimiva 
turistična prireditev — čebelar-
ska noč s preizkusom znanja in 
izborom najlepše čebelice. 

V soboto, 19. septembra, bodo 
odprli gospodarsko razstavo. Na 
pokritem delu ormoškega kopa-
lišča se bodo pokazali vsi, ki v 
krajevni skupnosti nekaj pome-
nijo. Prišli bodo kmetijci, lovci, 
gozdarjij ribiči, obrtniki in pred-
stavniki vaških skupnosti. Svoje 
izdelke bodo predstavili tudi: 
TJ K, Tovarna sladkorja, Ograd, 
tovarna obutve Tržič — obrat 
Ormož in tovarna kovinske opre-
me. 

Zadnji praznični dan (20. sep-
tembra) pa bodo v krajevni skup-
nosti številna tekmovanja. Ribiči 
se bodo borili za memorialni po-
kal Janeza Rozmana in krajevne 
skupnosti, strelci bodo streljali 
dvakrat — pri zapornicah elek-
trarne in v Lagunah. 

Praznične prireditve so pred-
stavili v deseti jubilejni številki 
Glasnika, glasila krajevne konfe-
rence SZDL in krajevne skupno-
sti Ormož. Je skrbno pripravljen 
in opremljen s številnimi fotogra-
fijami z ormoškimi posebnostmi: 
na eni strani so dosežki, na drugi 
pa vse tisto, kar kraju ni v ponos 
in kar bodo morali v kratkem 
urediti. Za tiste, ki so jim pri srcu 
številke, so navedli podrobne po-
datke o dotoku krajevnega samo-
prispevka po vaških in mestnih 
svetih v obdobju 1985—1986. 

Svoje je povedala osnovna or-
ganizacija ZK v kraju, obrtno 
združenje in turistično društvo. 
Na strani Glasnika pa so po-
drobneje zapisali o nujnosti 
gradnje osnovne šole Ormož in o 
porabi sredstev drugega občin-
skega samoprispevka. Tako or-
gani krajevne skupnosti skupaj z 
DPO vztrajajo, da v najkrajšem 
času pridobijo nove šolske pro-
store. MG 

KAKO ZORI GROZDJE 
Na splošno velja med vinogradniki mnenje in 

ugotovitev, da je dozorevanje grozdja letos v ne-
kajdnevni zamudi in da bo zato začetek trgatve 
kasnil. To nestrokovno, vendar na osnovi izkušenj 
sprejeto ugotovitev pa potrjuje tudi strokovno 
mnenje o dozorevanju grozdja, ki ga pošilja Kme-
tijski zavod Maribor. V primerjavi z dozorevanjem 
grozdja v letu 1986 je bilo okoli 10. septembra pri 
ranih sortah v zaostanku za 10 dni, pri srednjepoz-

nih sortah 12 dni in pri poznih sortah 9 dni. V pri-
merjavi z letom 1985 pa je bilo dozorevanje v zao-
stanku pri ranih sortah za 10 dni, pri srednjepoz-
nih sortah 6 in pri poznih sortah 2 dni. 

Glede na sedanje lepo vreme je mogoče priča-
kovati kljub zakasnitvam dobro kakovost grozdja, 
seveda če bo vreme še naprej naklonjeno. O začet-
kih trgatve pa seveda v tem času še ni mogoče go-
voriti. JB 

Pozdrav in čestitke Mirku 
Cez osemsto Ptujčanov in Ptuj-
Čank se je pretekli četrtek zbralo 
pred blagovnico Mercator, kjer so 
pozdravili mladega maratonca, ki 
se mu obeta, da bo prvi ptujski 
olimpijec. Ptujski župan mu je v 
imenu vseh športnih navdušencev 
predal darilo, ki ga je prispevala 
KB Maribor, poslovna enota Ptuj, 
Jože Štrafela pa je z njim in pred-
sednikom ptujskega atletskega 
kluba Marjanom Ostroškom po-
kramljal o atletiki in Mirkovih 
uspehih. Ni manjkalo malih rado-
vednežev, ki so si s spoštovanjem 
Ogledovali Mirkova priznanja in 
. ^ k ^ e , pa tudi starejših, ki so 

' prisiijjiRili Mirkovim sproščenim 
^odgovorpn^. Langerholc 
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Mito Vulkan — najboljši žrebec v slovenski hladnokrvni pasmi. Lastnik 
žrebca je Obdravski zavod za veterinarstvo in živinorejo v Ptuju, oskrb-
nik pa Ivan Susman iz Vrbljen pri Igu. 

Predstavitev 
konjskih lepotcev 

Nad petdeset plemenitih živali 
vseh pasem, ki jih gojimo v Slo-
veniji, smo imeli priložnost v so-
boto videti v Ptuju na drugi slo-
venski razstavi konj. Užitek je bi-
lo pogledati izbor najboljših 
konj. Pomembno je, da so se 
skupaj s številnimi domačimi 
obiskovalci čudili tudi predstav-
niki avstrijskih konjerejcev in 
menili, da bi lahko večino teh ži-
vali razstavili kjerkoli v svetu. 

Na razstavi, ki so jo organizi-
rali Obdravski zavod za veteri-
narstvo in živinorejo Ptuj, tozd 
za Veterinarstvo Biotehniške fa-
kultete v Ljubljani in Konjerej-
sko društvo Slovenije ob svoji 
20-letnici, smo videli najboljšega 
žrebca slovenske hladnokrvne 
pasme Mito Vulkana, njegov 
lastnik je ptujski Obdravski za-
vod, pa najboljšega žrebca med 
haflingerji Nazorja in tudi naj-
boljšega žrebca iz Lipice Mae-
stoso-Allegra. 

Najbolje ocenjene kobile so 
bile Gordana — slovenska hlad-
nokrvna pasma — lastnika Jože-
ta Kranerja iz Zamarkove pri Le-
nartu, ki je bila hkrati proglaše-
na tudi za najboljšo slovensko 
kobilo, med kobilami norijske 
pasme je zmagala Maja iz hleva 
Janka Varla iz Cešnjice pri Pod-
nartu, med lipicankami je bila 
najbolje ocenjena Jadranka iz 
hleva Kmetijskega gospodarstva 
Slovenska vas na Dolenjskem, 
med kobilami pasme haflinger je 
zmagala Inja iz hleva Franca Po-
gačarja iz Tenetišta, med živalmi 
slovenske toplokrvne pasme pa 
so člani komisije namenili največ 
točk Cardi iz hleva Mirana Šeška 
v Strmcu. Tu so seveda še zelo 
znani kasači; najboljša kobila v 
tej pasmi je Rebeka, njen lastnik 
pa je Branko Puhar iz Veržeja. 
Njej ob strani je stala z istim šte-
vilom točk Dorica, njen lastnik 
pa je znani Marko Slavič iz Klju-
čarovcev pri Ljutomeru. 

Druga slovenska razstava konj 
je sledila prvi šele po devetih le-
tih. Od takrat se je v konjereji pri 
nas marsikaj spremenilo na bo-
lje. Konj je sicer izgubil svoj po-
men delovne sile na kmetijah. V 
zadnjih letih pa se postopoma 
vrača na kmetije kot dopolnilna 
delovna sila. V nekaterih drža-
vah je postal pomemben v goz-
darstvu, v Belgiji so na primer 

prepovedali uporabo traktorjev v 
gozdovih. Naša konjereja je 
usmerjena v proizvodnjo žrebet 
za plemensko rejo in za zakol. 
Pri tem imamo še velike in pre-
malo izkoriščene izvozne možno-
sti. Države evropske gospodar-
ske skupnosti uvažajo konje brez 
omejitev, predvsem veliko pov-
praševanje po konjskem mesu je 
v Italiji in Franciji. Seveda pa 
ima konj mesto še na mnogih 
drugih področjih. Najdemo ga v 
kmečkem turizmu, v športu, kjer 
prednjačijo kasači, za potrebe 
SLO so nadvse primerni haflin-
gerji, konj je dober pomočnik tu-
di pri delu milice. 

Predvsem haflingerji so se v 
zadnjih letih pri nas zelo uvelja-
vili. Na prejšnji slovenski razsta-
vi so se dogovorili za uvoz ple-
menskih kobil in leta 1979 so iz 
Avstrije uvozili 20 brejih kobil, v 
naslednjih letih pa še nekaj (sku-
paj 135). Letos je v Sloveniji že 
nad 400 plemenskih kobil te pa-
sme. Kako koristne so te živali 
za potrebe SLO, so na sobotni 
razstavi prikazali vojaki. Z jahal-
nimi konji sta nastopila milični-
ka in prikazala, kako lahko konji 
premagujejo ovire, ki so milični-
kom pri njihovem delu često na 
poti. Poleg tega sta se predstavila 
dva lipicanca z delom programa 
dresurnega jahanja. 

Druga slovenska razstava je 
uspela. Kako ne bi, saj uspeva 
tudi slovenska konjereja! Uspeh 
je v veliki meri odvisen od četrt-
stoletnega načrtnega dela stro-
kovnjakov. Konjereja je torej še 
vedno naša dejavnost, pa čeprav 
je od okoli 54 tisoč konj pred 
vojno sedaj pri nas le še okoli 15 
tisoč konjev. Upajmo, da bo nji-
hovo število ob naslednji sloven-
ski razstavi še nekoliko večje. Po-
leg števila teh plemenitih živali 
pa je seveda nadvse pomembna 
kakovost; ta pa je v slovenski ko-
njereji z načrtnim delom že dose-
žena. Naslednja razstava bo, kot 
je dejal profesor doktor Jože Jur-
kovič z ljubljanske Biotehniške 
fakultete, čez sedem ali osem let. 

Nima smisla večkrat razstavljati 
in ocenjevati istih živali. Je pa 
razstava in ocenitev potrebna ob 
vsaki menjavi generacij v konje-
reji. 

J. Bračič 

INŠPEKTORJI O VARSTVU OKOUA (3) 

Nemoč inšpektorjev 
Doslej smo se s ptujsko-ormoškimi inšpektorji in predsednikom ob-

činskega komiteja za urbanizem, komunalne in gradbene zadeve ter vod-
jem ptujske ekološke skupine pogovarjali o velikih onesnaževalcih v 
ptujski občini. Sklenili smo z razmišljanjem, da je sicer vzpodbudno, da 
veliki onesnaževalci v svojih programih modernizacije namenjajo denar 
in projekte tudi gradnji čistilnih sistemov, vendar je vprašanje, kaj se bo 
v letih, ko čakamo na takšne naprave, zgodilo s podtalnico, vodami in 
ozračjem ter gozdovi. Trenutno ni niti zakonodaje, niti pristojnih, ki bi 
lahko to preprečili. Vzemimo primer Maribora, ki prekomerno onesna-
žuje Dravo, pa nima čistilnih naprav in tudi pravega posluha za reševa-
nje ekoloških problemov ne. Tudi v naši občini je precej ukrepov odvis-
nih od dejavnosti v Podravju in na republiški ravni, kjer oblikujejo do-
govore in zakone o zaščiti človekovega okolja. 

DRAVI SE NE OBETAJO 
ČISTEJŠI ČASI 

ŽUNEC: V programu za zmanj-
šanje oiiesnaženosti okolja v 
ptujski občini je tudi zahteva 
ptujskih ekologov, s katero so se 
strinjali vsi zbrani na javni tribu-
ni o ptujski čistilni napravi, da 
morajo Dravske elektrarne iz 
Maribora povečati pretok Drave 
pod jezom v Markovcih od seda-
njih 10 m' v sekundi na 30 m \ 
To bi zadostovalo — vsaj za silo 
—, da bi se Drava lahko delno 
sama čistila. V programu piše, da 
morajo DEM to storiti nemudo-
ma. Kako je s tem? 

Belšak: Odgovor Dravskih 
elektrarn je bil seveda negativen. 
Zato bi morali spremeniti vodno-
gospodarsko soglasje. To smo tu-
di sprožili na republiškem sodiš-
ču in čakamo na odgovor ter na 
spremenjene vodnogospodarske 
zahteve. Drava pa seveda ni 
onesnažena samo zaradi Ptuja, 
temveč tudi zaradi večjih ones-
naževalcev pred njim. Akcija za 
čistejšo Dravo bo morala imeti 
regijski značaj in pravih učinkov 
brez čistilnih naprav v Mariboru 
ne bo. Je pa res, da se bo z delo-
vanjem naše komunalne naprave 
stanje Drave bistveno poboljša-
lo, še posebej pod jezom v Mar-
kovcih. 

PRVI KORAKI V PODRAVJU 
Na skupnosti podravskih občin 

naj bi se dogovorili, kako zaščititi 
podtalnico, reke . . . O čem se tre-
nutno dogovarjate z občinami v 
Podravju? 

Belšak: Na regijskem nivoju 
trenutno urejamo vprašanje za-
ščite vodnih virov, pitne vode na 
Dravskem polju. Vodne vire in 
področja okoli njih bi morali 
enotno zaščititi in omejiti agro-

tehnične ukrepe in gradnjo na 
teh področjih. Pa ne samo to. 
Urediti moramo odlaganje smeti, 
saj ravno gramoznice in divje 
odlaganje smeti vanje naravnost 
razjedajo področja, bogata s 
podtalnico. Podtalnica pa je na 
nek način neobnovljiva in jo je 
nemogoče očistiti, kadar se vanjo 
izlijejo škodljive snovi. Projekti 
glede odlaganja smeti, uporabe 
gnojiv in pesticidov, omejitve pri 
gradnji na takih področjih so pri-
pravljeni, največje težave pa bo-
do najbrž z urejanjem kanalizaci-
je v nekaterih naseljih na tem po-
dročiu. bogatem s oodtalnico. 

verjetno DI H pregledu po-
membnih onesnaževalcev v Po-
dravju, posebej pa k ukrepanju 
proti kršilcem predpisov veliko 
pripomogel tudi natančen popis 
onesnaževalcev in onesnaženih po-
dročij. Tega v Sloveniji še nima-
mo, je pa prav gotovo nujen, če že-
limo ljudi natančno obveščati o 
nevarnostih, ki jim pretijo. Izdela-
vo katastra ste zastavili kot nalo-
go inšpekcijskih služb in komiteja 
za urbanizem, komunalne in grad-
bene zadeve v Ptuju. Nalogo naj 
bi uresničili do konca prihodnjega 
leta. Kako daleč ste? 

Belšak: Menim, da izdelava 
katastra ni tako enostavna zade-
va. Skupaj z inšpekcijskimi služ-
bami smo zadolženi, da beležimo 
vse vire onesnaževanja. Trenut-
no tega še nismo pričeli. Imamo 
podatke, nimamo pa še oprede-
ljene metodologije za izdelavo 
katastrov. Ekologija ni tako eno-
stavna, da bi lahko delali po-
manjkljivo ali občasno. Vmes je 
tudi težava s kadri, tako v delov-
nih organizacijah, kjer bi se mo-
rali spoprijeti s tem, kot tudi v 
občinskih upravnih organih. Bi-
stvo tega katastra bi moralo biti 
v naslednjem: boj za čistejše 

okolje bi moral biti vsakodnevno 
delo, ne pa da enkrat letno o tem 
razpravljamo, nato pa zadeve 
odložimo. Če smo z okoljem leta 
in leta ravnali neprimerno, bo sa-
nacija toliko težja. Če bi doma 
pometali le enkrat letno, bi to bi-
lo strašno . . . 

Kako je z odlagališči posebnih 
odpadkov v Podravju? Nekatere 
mariborske delovne organizacije 
odlagajo svoje snovi v Metavi. Kje 
pa ptujske? 

Lunder: Ptujska občina v odla-
ganje posebnih odpadkov v Me-
tavo ni vključena. Tam odlagajo 
samo določene vrste odpadkov, 
pa tudi zmogljivosti odlagališča 
so zapolnjene. Niso pripravljeni 
prevzeti odpadkov iz celotne re-
gije. V Ptuju pa tega nimamo 
urejenega. Delovne organizacije 
morajo ravnati po navodilih re-
publiškega sanitarnega inšpek-
torja. Od njih zahtevamo, da 
škodljive odpadke zbirajo, odlo-
žijo v posebne posode v območju 
svojih objektov toliko časa, do-
kler odlaganje ne bo rešeno za 
celotno Slovenijo. 

BREZBRIŽNOST 
DO DIVJIH 

ODLAGALIŠČ 
Kako pa je z odlaganjem škod-

ljivih snovi na odlagališča komu-
nalnih odpadkov in na divje odla-
gališča v gozdovih, gramozni-
cahm, ob potokih? 

Težak: Takih odlagališč je v 
ptujski občini ogromno. Pa v tem 
nismo osamljeni, tega je polno 
po vsej Sloveniji. Na teh odlaga-
liščih je moč najti vse mogoče 
stvari, od komunalnih odpadkov 
do gradbenega materiala, pa tudi 
strupene snovi, embalaže raznih 
strupenih škropiv . . . Mi ta odla-
gališča poiščemo. Prek krajevnih 
skupnosti jih skušamo nekako 
odpraviti, ne moramo pa izvede-
ti, kdo odlaga. Posamezniki pa 
se neradi tožijo med seboj. Po-
tem pa se vsi skupaj izgovarja-
mo, da je kriva družba, ki ne ure-
di odlagališč. Žalostno pa je, ker 
vse to vidijo ljudje ne samo iz 
naših krjajev, in se čudijo, kako 
je to mogoče; odpraviti pa tega 
ne moremo. 

Kdo je dolžan očistiti takšna 
odlagališča, preprečiti, da bi 
škodljive snovi zastrupljale pod-
talnico? 

Težak: Po predpisih je dolžan 
tisti, ki je odložil odpadke na na-
pačnem mestu. To pa je težko 
ugotoviti, zato se celotna stvar 
ustavi. Sanitarna in komunalna 
inšpekcija je že nekajkrat obve-
stila krajevne skupnosti, naj od-
pravijo ali vsaj uredijo svoja div-
ja odlagališča. Pa je vedno teža-
va v denarju za zbiralne poso-
de . . . 

Kaj pa zbiranje uporabnih su-
rovin? Veliko je namreč na divjih 
odlagališčih železa, stekla in pa-
pirja. Verjetno je vse to mogoče 
oddati? 

Težak: Delovne organizacije, 
ki zbirajo surovine, bi te lahko 
odkupile, vendar pa tistih, ki bi 
to zbirali in prodali, ni. Delovne 
organizacije pa same nimajo niti 
motiva, niti niso pripravljene za 
tako delo. 

Žunec: Ekologe zelo skrbi vse 
več na črno izkopanih gramoz-
nic, ki kmalu postanejo divja 
odlagališča. Pa ne samo to. Za ti-
stimi, ki odpeljejo gramoz, osta-
nejo jame v katerih se zbira vo-
da, vanjo pa se iz kmetijskih po-
vršin in iz meteornih vod zbira 
vse več strupenih snovi. Deževni-
ca je onesnažena z žveplom, v ja-
me pa pogosto kmetje odložijo 
tudi ostanke in embalažo škro-
piv. Kako lahko inšpektorji vpli-
vate, da bi preprečili nastanek ta-
kih ran na Dravskem in Ptuj-
skem polju? 

Mohorko: V obeh občinah so 
gramoznice velik problem. Ure-
jena je samo centralna gramozni-
ca, ki ima dovoljenje za odvoz 
gramoza. Pojavi pa se vprašanje, 
ali ta gramoznica zadošča potre-
bam občanov in organizacij, kaj-
ti odjemalci pogosto ne želijo 
plačati gramoza in ga odvažajo 
naskrivaj. Inšpektorji težko ukre-
pamo proti temu, ker pogosto ne 
vemo, kdo odvaža, niti čigavo je 
zemljišče. Res pa je, da nastane-
jo težave takrat, kadar črpajo 
gramoz na zaščitenih področjih, 
bogatih s podtalnico. To v občini 
ni rešeno, saj vsi trdijo, da je gra-
moz širšega družbenega pomena 
zaradi cest, ki jih je potrebno 
zgraditi v Halozah in Slovenskih 
goricah in na tem področju smo 
inšpektorji nemočni. 

D. Lukman 

Začetek kulturnih 
srečanj 1987 

z nastopom Moškega komornega pevskega zbora iz Ptuja so se 
11. septembra pričela Kulturna srečanja 1987. Nekako tiho in srame-
žljivo, kljub petnajstletnemu jubileju. Koncert je bil v novi kletni dvo-
rani gledališča, s katero smo Ptujčani pridobili izjemen prostor za ko-
morne prireditve, izredno akustičen in intimen, ki lahko sprejme ne-
kaj več kot osemdeset ljudi. Upajmo, da ga bomo znali izkoristiti. 
Ubrani glasovi Moškega komornega zbora pod vodstvom Franca La-
čna so tu zazveneli čisto in zvočno kot že dolgo ne. 

Srečanja so bila ustanovljena z namenom, zapolniti poletno kul-
turno mrtvilo v mestu in okolici. Letos so to jesenska srečanja, kar si-
cer ni nič narobe. Ob svojem jubileju in predvsem zato, da sploh so v 
teh kriznih časih, so si srečanja zaslužila mnogo bolj odmeven začetek 
in kakšno besedo več ob otvoritvi. No, kakorkoli že, do začetka no-
vembra bomo spremljali vrsto prireditev, od likovnih razstav, gledali-
ških predstav, literarnih večerov do koncertov. Ob tem ne gre prezreti, 
da je organizator — Zveza kulturnih organizacij Ptuj — imel pri pri-
pravi vrsto težav, predvsem okrog denarja. Tako imajo srečanja vrsto 
sponzorjev, če uporabimo izraz, ki je v zadnjem času zelo v modi; ti 
so znali in hoteli prisluhniti potrebam kulture. To pa je tudi eden od 
dokazov, da srečanja imajo svoje mesto v kulturnem življenju Ptuja. 

Nataša Vodušek 

OB MIRKU V RIMU 

Takole je zabeležil start maratoncev na svetovnem atletskem prven-
stvu v Rimu — in med njimi Mirka Vindiša — Darko Stropnik, ki je 
skupaj s predstavniki atletskega kluba ter zveze telesnokulturnih orga-
nizacij ptujske občine bodril Mirka na pomembnem nastopu. Pridružili 
so se njegovemu trenerju Francu Ivančiču in nikakor niso želeli pustiti 
Mirka samega. Prepotovali so 2306 km, da bi ga bodrili v imenu vseh 
ptujskih prijateljev športa. 

Po dolgi vožnji in boroi za vstopnice — verjemite ali ne, pravijo, da 
so dobili natančno zadnje vstopnice, če seveda ne upoštevamo črne borze 
— so se s transparenti in močnimi glasovi postavili pred stadion ter gla-
sno opozarjali nase in seveda na svojo pripadnost Mirku in Ptuju. 

Čeprav so ptujski navijači sedeli visoko na stadionu, je Darku uspe-
lo ujeti Mirka, ki je kot štirinajsti med najboljšimi na svetu pritekel v 
cilj. 

Takoj po odličnem nastopu se je Mirku uspelo prebiti do navijačev 
na vrhu stadiona, gledalci pa so mu namenili bučen pozdrav — bučnosti 
so se naučili od naših navijačev. Nasmejan se je Miriio skupaj z Rokom 
Kopitarjem pustil slikati v ptujski družini. 

Mirko je torej pred in med nastopom imel zveste navijače. Njihove 
poti v Rim pa prav gotovo ne bi bilo, če jim ne bi priskočili na pomoč de-
lovne organizacije in zasebniki. 

foto: Langerholc 
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Z uspehi več kot 
zadovoljni 

Koordinacijski odbor za sodelovanje bratskih občin SRH in SRS 
Ivanec '87 je na svoji 2. seji sprejel tudi sklepno poročilo o delu XI. 
MDB bratskih občin, katere nosilec je bila OK ZSMH občine Ivanec. 
pogovorjeno je bilo, da bo brigada imela 40 brigadirjev, odzvalo pa 
se jih je 41. Kljub temu nekatere občine niso dosegle dogovorjenega 
Števila, iz občin Ormož, Slovenska Bistrica in Klanjec pa ni bilo nobe-
nega brigadirja, čeprav naj bi vsaka od omenjenih občin kadrovala po 
dva. Občina Ptuj naj bi kadrovala 4, dejansko pa sta se odzvala le 
dva. Problem je rešila občina Šmarje pri Jelšah, ki je poslala kar 10 
brigadirjev, čeprav je bila po dogovoru dolžna le dva. 

Brigada je delala v II. izmeni MDA »Zadar '87« pri čiščenju gr-
iTiovja in pomagala pri raznih poljskih delih v okviru kmetijskega go-
spodarstva Bakonjac pri Zadru. Normo so brigadirji v povprečju do-
segali 143,7 %, čeprav so bili delovni pogoji zelo težki. Zelo uspešna 
je bila brigada tudi na področju družbenih in športnih aktivnosti. Bri-
gada je prejela naslednja priznanja: 

— listino društvenih aktivnosti, 
— trak akcije ZMDA »Zadar-Jadran 87«, 
— predlagana je za najvišje priznanje RK ZSMH plaketo »Vla-

dimir Nazor«, 
— 11 brigadirjev je prejelo udarniške značke, 11 pa pohvale. 
Čeprav so bili brigadirji iz 10 bratskih občin, je med njimi vlada-

lo pristno tovarištvo in prijateljstvo in so ob koncu mnogi izrazili že-
ljo, da sodelujejo v brigadi tudi prihodnje leto, ko bo nosilec akcije 
OK ZSMS Lendava. 

Skupni stroški brigade so znašali 736.727 din, v kar so všteti tudi 
stroški odhoda in vrnitve brigadirjev, nakup po dveh majic za vsake-
ga brigadirja, potrebnega orodja, pisarniški material in podobno. 
Skupni stroški na brigadirja so znašali 17.969 din. Na seji koordina-
cijskega odbora so sklenili, da vsaka sodelujoča občina krije svoj del 
stroškov, upoštevajoč pri tem dogovorjeno število brigadirjev. To je 
tudi pošteno! 

Koordinacijski odbor je izrekel priznanje OK ZSMH Ivanec in 
štabu MDB ter njenemu komandantu za dobro opravljeno nalogo. 

FF 

Retrospektivna razstava Vladimirja Lamuta 
v razstavnem paviljonu Dušana Kvedra 

Malo slovenskih likovnih umetnikov lahko 
postavimo v skupino tistih, katerih opusi so 
nastali v iskanju poistovetenja s prepričlji-
vostjo do konca predanih ustvarjalnemu ne-
miru ; še manj pa je tistih, ki jih je le-ta pripe-
ljal do skrajne meje znanega — do tja, kjer 
njegovo prisotnost zaznamuje tragični pred-
znak minljivega, zapisanega v njihovem delu. 
Med take umetnike lahko štejemo tudi slikar-
ja Vladimirja Lamuta, katerega reprezentati-
ven izbor del je do 10. oktobra 1987 na ogled 
v razstavišču Dušana Kvedra. Razstava, ki je 
plod sodelovanja med Pokrajinskim muze-
jem Ptuj in Dolenjskim muzejem iz Novega 
mesta, je bila prej postavljena v dolenjski 
prestolnici in v poletnih mesecih v ljubljan-
ski Mestni galeriji. 

Vladimir Lamut, ki pušča v zgodovini no-
vejše likovne umetnosti pri nas s svojo izvir-
no umetniško osebnostjo in tragično življenj-
sko potjo neizbrisno sled, se je rodil leta 1915 
v Čatežu. Po gimnaziji se je leta 1936 vpisal 
na pedagoški oddelek zagrebške slikarske 
akademije; med njegovimi profesorji na aka-
demiji velja omeniti Ljuba Babiča, Krsta He-
gedušiča in Tomislava Krizmana, saj nam je 
ob teh jasnejši osnovni likovni program ter 
hkrati s tem izhodiščni položaj za formalno 
orientacijo, ki nam jo kažejo Lamutova prva 
dela, nastala po končani likovni akademiji. 
Ob tem ne smemo prezreti pomembnega de-
leža ustvarjalca pri ustanovitvi »Grude«, se-
strske umetniške skupine zagrebške »Zem-
lje«. Socialno-kritični okvir ter tradicija za-

grebške šole, pred drugo vojno osnovane na 
dosežkih realizma, izkušnjah impresionizma 
ter v individualnejših posegih ekspresioniz-
ma, zaznamuje Lamutovo prvo obdobje, ko 
je nastalo večje število grafik (suha igla) z 
motivi Novega mesta in Ljubljane. Seveda 
ob teh niso zanemarljive tudi druge upodobi-
tve, nastale med vojno, saj pomembno pri-
spevajo k oblikovanju Lamutovega ustvarjal-
nega izraza. Čeprav je v Lamutovi umetniški 
zapuščini najti tudi olja in številne akvarele, 
glavnino njegovega opusa predstavljajo risbe 
in predvsem grafike. V teh je pravzaprav izra-
ziteje sledil svojemu likovnemu razvoju in 
zdi se, da se grafikah kaže prepoznavna La-
mutova nota, konotacija obdajajočega, izzve-
njajoč v tesnobno občutene upodobitve. 

V povojnem času je v Novem mestu živeči 
slikar s strastno ustvarjalno vnemo in ihto be-
ležil vtise, jih preoblikoval v zgovorno učin-
kujoče podobe krajin, vedut in motivov Kr-
ke. Upravičeno lahko o Vladimirju Lamutu 
govorimo kot o dolenjskem umetniku. Števil-
ne motive v Novem mestu in okolici je mo-
numentaliziral, jim vtisnil avtentičen pečat; 
čeprav je za obdobje pred Parizom gotovo 
zanj značilna predvsem socialnorealistična 
orientacija, pa se hkrati s to kaže tudi izrazita 
ustvarjalčeva občutenost za združitev svoj-
skega videnja, upodobljenega s prepoznanlji-
vim patosom dolenjske krajine. 

Pomemben napredek v likovnem ustvarja-
nju Vladimirja Lamuta pomeni obisk Pariza 
leta 1954. Ne samo da je ob tem nastala cela 

vrsta del, ki zaznamujejo njegovo tamkajšnje 
bivanje, marveč je v svoje delo vnesel nekate-
re likovne novosti; spoznanje, da je slikar-
stvo več kot beleženje motiva ali izrez življe-
nja — je umetnikovo ustvarjanje samostojnih 
likovnih organizmov. To se je poslej kazalo v 
vsakem njegovem delu. Po vrnitvi je še obde-
loval teme iz Pariza ter jih spretno združeval 
z domačimi motivi. Pomembna novost v La-
mutovem opusu je odvrnitev od realističnega 
pristopa v upodabljanju sicer narativnih mo-
tivov iz Dolenjske in — v formalnem oziru 
— prizadevanje za likovnimi vrednotami. 
Analitični pristop, ki ga je poglabljal vse do 
svoje tragične smrti leta 1962, se kaže v re-
dukciji in shematizaciji ploskev, v izrabi svet-
lobnih učinkov (lomljene in razpršene svetlo-
be) ter nazadnje v impulzivni, energični (lah-
ko rečemo: umetnika najbolj izrazito spozna-
mo prav po tem) risbi. Dela, nastala v času 
bivanja v Bruslju, to nedvomno potrjujejo. 
Tik pred svojim tragičnim koncem je Vladi-
mir Lamut izpolnjeval svoja mitska prizade-
vanja, jih zaznamoval s prepričljivim pridi-
hom napovedi svoje smrti. 

Ob koncu velja zapisati, da razstavo del 
Vladimirja Lamuta spremlja izredno bogata 
monografija (s pomenljivim naslovom »Pot k 
vrtincem molčanja«), ki prinaša pregledno 
zbran opus slikarja in študijo o življenju in 
delu umetnika; njen av to r j e dr. Milček Ko-
melj. 

Janez Balažic 

Od besed do pesti naj bo daleč 
Ciril Baškovič v centralnem komiteju Zveze komunistov Slove-

nije skrbi za posebej občutljivo in pomembno področje — za razvoj 
znanosti in tehnologije. Hkrati pa pogosto sodeluje na različnih po-
govorih komunistov v Podravju. Konec junija je obiskal ptujske ko-
muniste in pripravil zanimiv referat. V uredništvu smo se odločili, 
da ga objavimo, saj je v njem odkrito in natančno orisal sedanjost 
in nakazal, kako bi z upoštevanjem ustvarjalnosti in znanja množic 
v naši družbi lahko marsikaj obrnili na bolje. Predvsem pa bolje go-
spodarili in bili demokratičnejši drug do drugega. (Naslov in vme-
sne naslove je dodalo uredništvo). 

NEPOSREDNE NALOGE 
KOMUNISTOV 

Pregledati, kaj je s pozitivnim 
programom v naših okoljih, lotiti 
se stvarnih problemov in skupno 
z vsemi dobromislečimi in spo-
sobnimi iskati, najti in izpeljati 
rešitve. 

2. Tudi na svojem terenu spo-
štovati načelo demokracije, pri 
čemer se je potrebno zavedati, 
da okoliščine po Jugoslaviji niso 
enake in da je nesmiselno trma-
sto vztrajati pri enaki globini de-
mokracije (npr. Ptuj—Priština). 
Iz tega nesporazuma izhajajoči 
konflikti le dodatno zapletajo in 
otežujejo naše ravnanje. 

POT DO INOVACIJSKE 
DRUŽBE 

Kaj bi na kratko pravzaprav 
moglo biti jedro pozitivnega pro-
grama, vsaj na jugoslovanski ra-
vni ali morda še na slovenski? 
Za nižje pa je že potrebna kon-
kretizacija, ki jo zmorejo člani 
ZK le vsak na svojem terenu. 

Gre za program, ki postaja 
razvpit po sredstvih javnega ob-
veščanja pod delovnim naslo-
vom »strategija inovacijske druž-
be«. S posvečenimi obrazci po-
vedano: kaj je potrebno storiti, 
da bi se zgodila realizacija stabi-
lizacijskega načrta. Najprej smo 
imeli krizo, ki smo jo sramežljivo 
priznali. 

Potem 1. 1983 nastane stabili-
zacijski načrt kot zelo obsežen 
dokument, ki pa ga ne uresniču-
jemo. Nato so bili sprejeti dolgo-
ročni in srednjejočni družbeni 
plani, ki jih v razvojnem oziru 
neučinkovito realiziramo. Ob 
njih nastopi kritična analiza poli-
tičnega sistema, ki je hotela do-
seči razmere, v katerih bi lahko 
storili kakšne premike; sledijo 
kongresi, ki v osnovi vse ponovi-
jo in dodajo kakšne novosti. Le-
to dni kasneje ugotavljamo, da 
osnovnih namenov stabilizacij-
skega načrta ponovno ne realizi-
ramo zadovoljivo. 

Zato je nastal poskus odkriti, 
zakaj je temu tako. Kakšne spre-
membe bi bilo potrebno vpeljati, 
da bi se kaj zares premaknilo? V 
Jugoslaviji se lahko nekaj pre-
makne samo, če množično spro-
stimo interes in ustvarjalnost lju-
di, zlasti tistih, ki so opremljeni z 
več znanja. Strategija inovacijske 
družbe govori o petih ključnih 
točkah, ki jih je potrebno uvelja-
vljati postopoma in usklajeno. 

1. Ekonomski inovacijski si-
stem terja naslonitev tržno merje-
nje kakovosti gospodarjenja in 
podpira njegovo razločevalno, 
beri tudi izločevalno moč. Kdor 
slabo gospodari, mota kot orga-
niziran subjekt prevzeti posledi-
ce. Primer LIK Savinja kaže, ka-
ko težko je v takih primerih vzdr-
žati. Tovariš Danev, zvezni mini-
ster za trgovino, je ob neki priliki 
dejal, da ja takšnih kolektivov v 
celi Jugoslaviii kakšnih 40 %. Vi-
dimo, da je zato skoraj nemogo-
če čez noč vpeljati ekonomsko 
Zaostritev, vsekakor pa nujno in 
odločno postopoma. 

Drugi del prve točke zahteva, 
da družba tistemu kolektivu, ki 
ima rezultate, dopusti, da sme 
svoje delavce nagrajevati brez 
omejitev, dokler so ti rezultati 
posledica pametnega upravljanja 
s sredstvi in dobrega tehnološke-
ga, organizacijskega ali drugače 
izvedenega dela in dokler kole-
ktiv stvarno nosi posledice svoje-
ga gospodarjenja. 

Tretii del zahteva vzpostavlja-
nje bolj enakopravnih pogojev 
poslovanja kot danes, kajti da-
nes mimogrede kdo pride do re-
zultatov, ki dejansko niso sad 
njegovega dela. O tej točki tečejo 
razprave med ekonomisti, tudi 
ZIS se loteva izpeljav, ki pa zara-
di svoje kompromisnosti in ne-
strokovnosti često naredijo pre-
cej škode. 

2. Na družbeni ravni je treba 
voditi jasno strategijo, bolje reče-
no politiko v zvezi z družbenimi 
dejavnostmi in materialnimi in-
frastrukturami. Ti skupini dejav-
nosti najbolj vplivata na to, ali 
bomo obvladali reprodukcijo v 
smeri iz krize ali ne. Kako mate-
rialne infrastrukture vplivajo na 
vse drugo poslovanje, je zlasti 
godpodarstvenikom zelo jasno. 
O razvojnem pomenu družbenih 
dejavnosti kot npr. kulture, zna-
nosti, izobraževanje, zdravstva 
itd. pa je tudi odveč govoriti. Ne-
kateri prikazujejo, da je naš gla-
vni problem doslej najnižja stop-
nja akumulacije. Vendar pro-
blem ni v obsegu akumulacije, 
ampak v tem, kaj se z njo dogaja. 
V preteklih desetih letih smo za-
bili šest do osem milijard dolar-
jev v objekte, ki danes ne dajejo 
nič, kaj šele da bi pokrili sebe i 
dajali še profit, iz katerega bi 
vračali akumulacijo. Tega ni kriv 
ne tujec ne kdo drug, ampak tisti 
ljudje, ki so na konkretnih me-
stih upravljanja pač slabo upra-
vljali, izbrali slabe projekte, jih 
včasih še bolj slabo izpeljali, na-
to pa terjajo prelivanje sredstev, 
da bi lahko živeli naprej. Neka-
teri »dosežki« so tako velike lu-
knje, da celo najbolj zadrtim za-
govornikom etatistične ekonomi-
je postaja jasno, da jih je kljub 
temu treba zapreti. 

Vprašanje ne leti toliko na ob-
seg akumulacije, ampak na kvali-
teto uporabe. Tu pa smo pri 
dveh temeljnih stvareh: motiva-
ciji, da ljudje nosijo odgovornost 
in posledice za svoje delovanje, 
in pri znanju za odločanje in de-
lo. Le z dobrimi odločitvami za 
naložbe in z uspešno (re) pro-
dukcijo se lahko realno povečuje 
akumulacija. Rešitev ni v tem, da 
bi z raznitni posegi v delitev 

družbenega proizvoda zmanjše-
vali nekatere oblike potrošnje in 
tako na silo povečevali akumula-
cijo. Brez drugih sprememb na-
mreč tvegamo, da bo večji pro-
cent akumulacije izkoriščen ra-
vno tako podoptimalno, kot je 
bila včeraj in predvčerajšnjim vi-
soka akumulacija. Kvaliteta je 
na prvem mestu. Kader, ki hoče, 
ki je postavljen v situacijo, da je 
stimuliran in kaznovan, in ki 
zna. Zato so družbene dejavnosti 
tako pomembne in jim je potreb-
no dati dosti večjo pozornost, 
kot smo jo dajali doslej. Enako 
velja za materialno infrastruktu-
ro. 
EKONOMIJA IN TEHNOLO-
GIJA PROTI RUTINERSTVU 

3. Fleksibilno samoupravlja-
nje predstavlja tretjo temeljno 
postavko. Predpostavlja samou-
pravno upravljajnje; tega v glav-
nem nimamo celovito izpeljane-
ga ne v kolektivih ne v občinah 
ne drugje, oziroma marsikje zvo-
deni na boljšo ali slabšo udelež-
bo ljudi pri odločanju. V ta okvir 
spada večji poudarek delovnim 
ali samoupravnim skupinam, 
izogibanje togi delitvi dela in si-
stematiziranju del in nalog, kjer 
služi kot ščit in obramba ljudem, 
da branijo pravico do svojega ru-
tinerskega dela tudi tam in ta-
krat, kjer ekonomija in tehnolo-
gija jasno terjata spremembe. 

Pojav je v praksi dostikrat pri-
soten in vodilni ljudje znajo po-
vedati, na kakšne težave naletijo 
pobude za spremembe. K temu 
spada tudi soupravljanje s sred-
stvi, kadar nekdo svoja sredstva 
da drugam. Ta instrument pri 
nas ni dosti razvit, pomeni pa 
preprosto, da kdor sredstva daje 
drugam, nosi s sabo tudi pravico, 
da pri njihovi skupni porabi so-
deluje upravljalsko-strokovno in 
nosi riziko končnega rezuhata. 
Brez tega ni mogoče doseči, da 
bi akumulacijo učinkovito upo-
rabljali. Z vidika družbeno-last-
ninskih razmerij pa samoupra-
vljanje izhaja iz filozofije — 
družbeni kapital narašča in kori-
sti ljudem, kadar njegove posa-
mične kose posestvujejo živi ko-

lektivi in nosijo neposredne po-
sledice svojega ravnanja z njimi. 

BELA, SIVA IN ČRNA EKO-
NOMIJA 

4. Demokratična kultura z 
vzdušjem odprtosti, strpnosti, ra-
zličnosti in konfrontacije argu-
mentov predstavlja pogoj, da pri-
demo do realnega skupnega sta-
lišča, akcije, solidarnosti. Gre za 
vzdušje, v katerem ni nenormal-
noj če kdo v 57. številki nOTe re-
vije pokritizira Makedonce in 
Črnogorce, in postane normalno, 
da v neki organizaciji vstane bo-
rec in reče: »Takšne ljudi, ki teh 
avtorjev niso dali v zapor, je tre-
ba postreljati.« Seveda ni več 
normalno, da bi eni ali drugi si-
stematično delali na spodkopa-
vanju suverenosti nacionalnosti 
ali da bi v resnici kdo snel svojo 
trofejo s stene in šel z vlakom v 
Ljubljano. Tu demokracija pre-
neha. Vendar mora postati nor-
malno, da eden drugemu pove-
mo z besedo, ne s pestjo; o tem 
in tem se s tabo ne strinjam, ker 
mislim, da nimaš prav. Brez tak-
šne kulture v širšem pomenu be-
sede ni pričakovati masovne 
sprostitve iniciative ljudi. Brez 
iniciative ni podjetništva in s tem 
možnosti, da bi izkoristili kapa-
citete, ki dremljejo med 22 mili-
joni Jugoslovanov. Dokaz zmo-
gljivosti — velik del se jih sproš-
ča na področjih bele, sive in črne 
ekonomije. Bela pomeni, kar sto-
rim sam zase, siva, kar storim za 
kolega in mi on povrne, pri črni 
gre za kriminal. 

VLOGA DRŽAVE 
— Država ne sme nadomestiti 

podjetništva, ampak mu dajati 
okvir in podlago tako, da podje-
tništvo raste in deluje na samou-
pravni način in kolektivi nosijo 
polno odgovornost za rezultate 
svojega ravnanja; 

— Država mora v interesu te-
ga podjetništva posegati s svoji-
mi ukrepi na določene točke v 
reprodukciji, kjer ni pričakovati, 
da bi množica podjetij ali drugih 
subjektov zmogla dolgoročno v 
interesu družbe vleči pametne 
poteze. To počnejo vse moderne 
države. To konkretno pomeni, 
da bi se državne instance v Jugo-
slaviji, kar zlasti velja za zvezno 
državo, ki ima glede tekoče go-
spodarske politike bistven vpliv 
na večino učinkov, pri nas posto-
poma morale veliko manj vtikati 
v ekonomijo nasploh, hkrati pa 
pri reprodukcijsko pomembnih 
točkah dobiti več moči ter jo tudi 
pametno in odločno uporabljati. 

(Se nadaljuje.) 

O solidarnosti še delegati 
Za to številko smo, prehitro, obljubili informacijo o delitvi soli-

darnostih sredstev prizadetim v poletnih neurjih. Zadeve so sicer že 
jasne, vendar morajo o predlogu delitve teh sredstev razpravljati še 
delegati na zasedanju zborov občinske skupščine 29. septembra. 
Vsem tistim, ki bi želeli pomagati prizadetim v omenjenih naurjih, pa 
sporočamo številko žiroračuna: 

52400-743-41021, Pomoč prizadetim ob elementarnih nesrečah v 
občini Ptuj. JB 

»Danes lepe rože več 
ne dišijo« 

v okviru Tedna kajkavske kulture je bila v petek v Oš Avgust Ce-
sarec v Krapini slovesnost ob 10. obletnici recitala kajkavske lirike v 
Krapini. V programu je bila tudi predstavitev knjige pesmi »Zeleni 
krič« Ivice Jembriha v kajkavskem narečju, ki jih je bral avtor sam. 

Dr. Ivo Kalinski je govoril o pomenu kajkavske lirike in narečja 
nasploh ter vlogi TV, ki je veliko pripomogla k širši uveljavitvi posa-
meznih dialektov. Dialekt — krajevno narečje je nepotvorjen ljudski 
govor v posameznih krajih in ga mora vsak narod še posebej ohranja-
ti in negovati. 

Na to se je navezal tudi recenzent — strokovni ocenjevalec Jem-
brihovih pesmi v »Zelenem kriču«. Pri tem je rekel tudi tole: 

»Ko sem danes stopil v to dvorano in zagledal na mizah šopke 
drobnih ciklam, sem jih najprej poduhal . . . Omamno so vonjale in 
vedel sem, da so bile natrgane v naravi. Poglejte danes cvetje po naših 
vrtovih. Čudoviti cvetovi najrazličnejših barv, toda brez vonja. Dišijo 
samo cvetice, ki rastejo v n a r a v i . . . Tako je tudi z ljudsko besedo, iz-
raženo v krajevnem narečju . . . « 

Prav je, da bi se tega zavedali vedno in povsod. 
FF 

»Mrcvarjenje« jezika 
nekoč in danes 

Od odvetnika mag. Petra Čeferina smo prejeli pismo, ki se nam 
zdi tako tehtno, da ga objavljamo v celoti. 

Naslov vaše izjave »NESNAŽITEV« SLOVENŠČINE, v kateri 
se ukvarjate z jezikom proizvajalcev in trgovcev, me je spodbudil, da 
vas opozorim na zanimiv jezikovni primer iz zgodovine slovenskega 
pravosodja. Gre za stališče pravosodja, za katerega so se naši sodniki 
odločili pred šestdesetimi leti. Na Okrajno sodišče Maribor je namreč 
leta 1927 prispela vloga dveh odvetnikov, ki je bila napisana v zelo 
slabem jeziku. Zaradi slabega jezika je sodišče zavrnilo sprejem te 
vloge. Oba odvetnika sta zaradi tega vložila nadzorstveno pritožbo na 
»predsedništvo Okrožnega sodišča«, to sodišče pa se je posvetovalo z 
Višjim deželnim sodiščem v Ljubljani. Obe sodišči sta menili, da je 
»odklonitev take vloge radi tega opravičena, ker izvira vloga iz odve-
tniške pisarne«. O tem stališču je »predsedništvo Okrožnega sodišča« 
v Mariboru dne 28. januarja 1929 s posebnim dopisom obvestilo Od-
vetniško zbornico v Ljubljani. V tem dopisu je med drugim zapisano: 
»Vsekakor mora odvetnik gledati na to, da se JEZIK NE MRCVARI 
NA NAČIN, KI SE LAHKO SMATRA ZA JEZIK ŽAUIV«. 

Kot primer današnje rabe sodnega jezika pa vam pošiljam še be-
sedilo sklepa nekega slovenskega sodišča, ki sem ga prejel te dni. Gla-
si se dobesedno: 

»Temeljno sodišče v A., Enota v A. — preiskovalni sodnik je v 
kazenski zadevi zoper B. C., zaradi kaznivega dejanja po čl. 152/11 in 
III KZ SRS, na zahtevo TJT v A., Enote v A. na podlagi čl. 159 ZKP 
sklenilo, da se zoper B. C. opravi preiskava zaradi kaznivega dejanja 
zatajitve davščin in drugih družbenih dajatev po čl. 152 (II in III KZ 
SRS), ker je podan utemeljen sum, da je z namenom, da bi se izognil 
plačilu davščin opustil prijavo dejstva, ki je vplivalo na ugotovitev 
takšne obveznosti, ko je bila prijava obvezna, obveznosti, ki se jim je 
izognil pa presegajo 250.000 din s tem, da v mesecu februarju 1986, 
potem, ko je v točno neugotovljenem kraju na področju Č., prodal 
svoj osebni avtomobil Golf D. E. za 2,300.000 din, ni sestavil pismene 
pogodbe in tako te ni predložil Upravi za družbene prihodke SO Č., 
da mu skladno z odlokom o posebnem občinskem prometnem davku, 
tarifna številka 1 odmeri 15 % prometni davek na prodajno vrednost 
avtomobila, ker ga je prodal pred iztekom 1 leta, kajti kupil ga je dne 
1. 3. 1985 pri Avtoemoni, na tak način pa se j e izognil plačilu davka v 
znesku 345.000 din.« 

To besedilo ni težavno samo za jezikoslovca, ampak pomeni ve-
lik problem tudi za obdolženca. Nesrečnik namreč sedaj ne ve točno, 
kaj se mu očita. Ali je utemljeno sumljiv, ker »je opustil prijavo dej-
stva«, ali »ker je prodal avto v točno neugotovljenem kraju«, ali »ker 
ni sestavil pismene pogodbe«, ali »ker je avto prodal pred iztekom 1 
leta«, ali »ker je avto kupil 1. 3. 1985 pri Avtoemoni«, ali »ker s e j e 
izognil plačilu davka . . . « 

Jezika torej ne mrcvarijo samo trgovci in proizvajalci. 
Morebitne predloge, kritike in opozorila v zvezi s slovenščino v javni 
rabi pošiljajte na naslov: . , 
JEZIKOVNO RAZSODIŠČE, Republiška konferenca SZDL Slove-
nije, Ljubljana, Komenskega 7. 



4 - SESTAVKI IN KOMENTARJI 17. september 1987 - T E D N I K 

Dve dekleti z nahrbtniki, 
da o kovčkih niti ne govorimo 

Verjetno vas zelo zanima, kak-
šno je bilo naše delovišče . . . To-
rej: prvo in najbolj žalostno pri 
vsej stvari je, da sploh nismo 
imeli »našega« delovišča, ker so 
nas ločili in dekleta odpeljali v 
en konec Bratislave, fantje pa so 
»končali« čisto drugje. Tako je 
naša brigada, v svojem klasi-
čnem smislu, izpadla kaj hecno. 
In vsi udeleženci smo se strinjali, 
da je bil to glavni razlog naše od-
tujitve. — Saj ne da bi si bili po-
polnoma tuji, le čisto drugače je, 
kadar si z nekom skupaj po ves 
dan in ne le v nekaj popoldan-
skih uricah ali na plesu (ča. zve-
čer nisi preveč izmučen). Pa tudi 
skupno delo ljudi neverjetno 
zbliža, pravijo . . . Mi smo lahko 
o vsem tem le še sanjali. 

Dekleta smo vstajala ob tri 
četrt na šest (krasno!) in kar brez 

zajtrka (ki je bil za ostale ob 
osmih) tekle na avtobus (naš 
mojster je bil namreč nadvse na-
tančen, kar se prihoda na delo ti-
če). Običajno se nam je zares po-
srečilo priti pravočasno, redkeje 
pa . . . Saj veste: avtobusi in vsa 
ta prestopanja (kar šestkrat v . . . 
obe smeri) »Gospod, oprostite 
— tovariš mojster . . . « Naš tova-
riš mojster (presneto je treba biti 
previden, kako naj koga ogovo-
riš — kmalu bi bili zaradi tistega 
»gospoda« ob službo) pa se ni 
hotel usmiliti naših očk, ki so v 
obupni žalosti strmele na belež-
nico, v kateri so ležale zapisane 
»minus minute« — bilo jih je 
kar dvajset. Saj bi nam nemara 
še celo verjel (kajti pot skozi me-

sto je trajala več kot pol ure in v 
resnici ni potrebno veliko, da se 
nabere 20 minutk zamudice), a 
so ga naši še vztrajno speči obra-
zi prepričali o nasprotnem. — Pa 
to je bilo zelo redko . . . — natan-
čneje, poslej skorajda nikoli ni-
smo več zamuiale na delo. Ne 
smem si privoščiti, da bi vam po-
zabila popisati naše dogodivšči-
ne z ostalimi sodelavci. — To je 
bila prava pravcata zabava! 

Ko smo se pošteno lotile dela, 
ki so nam ga naložili, nas je do-
besedno zagrnil oblak rje, ki se 
je dvignil zaradi divjega drgnje-
nja kovinske krtače ob strašljivo 
rjaste ograje. Le-tem se je še do-
bro videlo, da so bile nekoč že 
prebarvane z zaščitno plastjo 
rdeče barve, a ker so jih, sodeč 
po videzu, še naprej pustili lepo 
izpostavljene vremenskim nepri-

likam, so pač končale takšne, kot 
smo jih dobili v roke mi, pravza-
prav — me (fantje so, kot že re-
čeno, delali nekje, bogsigavedi 
kje. Rusov in Poljakov pa tudi še 
nismo mogle šteti med prave po-
močnike — spoznali smo se šele 
kaka dva tedna kasneje). Takrat, 
ko se je naša delovna vnema že 
rahlo polegla in se je nekoliko 
zmanjšal tudi oblak rjavega pra-
hu, smo začutile, da nekaj ni či-
sto v redu . . . — Nekaj (pet, šest 
ali sedem) delavcev se je držalo 
pod roko in nas nekaj časa zelo 
napeto opazovalo. Vmes je kdaj 
pa kdaj padla tudi kakšna bese-
da, ki pa je me (jasno) nismo ra-
zumele. Kasneje se nam je po-
svetilo, da sta možni razlagi za ti-

sto ogledno akcijo predvsem 
dve, in sicer: 

— možno je, da je delavce ta-
ko osupila naša zagretost za de-
lo. 

— ali pa, kar je še bolj verjet-
no, da jih je osupila naša »delo-
vna obleka«. Povsem razumljivo 
je, da zaradi toplega ozračja ni-
smo bile navdušene nad klasično 
delavsko obleko in smo si zato 
raje nadele kar mikico in kratke 
hlače. — Kaj pa je to takega . . . 

V naslednjih dneh nam je po-
stajalo vse bolj jasno, da pač ni-
smo edine »udamice« na grad-
bišču. Menda je bilo ravno sredi 
čiščenja tistih ograj, ko smo po-
stale pozorne na skupino sode-
lavcev, katerih jezik nam je bil še 
posebno všeč. (To, da ni šlo sa-
mo za jezik, s« gotovo mislite tu-
di sami.) — Ruščina mi je že od 
nekdaj pri srcu in z veliko lahko-
to sem jo prepoznala. Lahko si 
mislm, da tudi njim naš jezik ni 
bil ravno čisto neznan, kajti eden 
izmed Poljakov, ki je bil v isti 
skupini kot »naši« Rusi, je brez 
posebnega truda ugotovil, da 
smo »Jugosloveni,« ali kakor 
nas je že ogovor i l . . . Kljub vse-
mu našemu medsebojnemu po-
znavanju jezikov smo se raje po-
menkovali v angleščini ali po 
francosko, pa tudi brez gimnasti-
čnih vaj ni šlo (zdelo se nam je 
vendarle nekoliko bolj zaneslji-
vo). Žalostno je le, da se nismo 
spoprijateljili že prej, tako pa 
smo imeli le še čas za izmenjavo 
naslovov in kakšen skrotovičen 
angleški stavek; gotovo bi nam 
ne bilo posebno v čast, če "bi ga 
poskušala sedaj obnoviti. Pa saj 
bi niti ne imelo smisla zameriti 
se svojim profesoricam tujih je-
zikov; pomembno je bilo le, da 
smo razumeli, kaj je kdo hotel s 
čim povedati. To pa smo! 

— Razumeli smo še kaj, o če-
mer sploh ni bilo govora, a nam 
niti Dimitri niti Sergej tega nista 
zamerila. — Za prihodnje leto 
sta nas celo povabila v Moskvo 
in Kijev. (Če bomo tja tudi v res-
nici šle, pa še nebesa ne vedo.)— 

O vsem ostalem pa prihodnjič 
— zadnjič! 

Fleur & Co. 

»Naši Rusi« 

Bratislava ob petkih (1730) 

ODLOČITEV ČASA 

Vino v tetrapaku 
Ena izmed redkih organizacij, 

ki je letošnji vinski sejem v Lju-
bljani hotela izrabiti tudi v po-
slovne namene, je mednarodna 
firma Tetra Pak, ki jo v Jugosla-
viji zastopa beograjski Gene-
ralexport. Mednarodna firma, 
osnovana na Švedskem, s seda-
njim sedežem v Švici, je za po-
znavalce vzor poslovne in tehno-
loške uspešnosti. Ukvarja se iz-
ključno z embaliranjem razno-
vrstnih živil — od izdelovanja 

polnilnih strojev do uvajanja 
tehnologije in tržnega uveljavlja-
nja tistih, ki se odločijo za dolgo-
ročno poslovno sodelovanje. 

V Jugoslaviji je organizacija 
Tetra Pak že dolgo poznana, saj 
v njihovi embalaži prodajamo 
mleko in mlečne izdelke, v zad-
njem času pa vse pogosteje tudi 
sadne sokove. V Ljubljanskih 
mlekarnah na primer že 22 let te-
če stroj, iz katerega pošiljajo v tr-
govine značilne in že vsem po-
znane zavitke jogurta v trikotni 
obliki. Približno tako dolgo pa se 
tetrapak tudi ukvarja z jugoslo-
vanskim trgom, po izjavah pred-
stavnikov te organizacije razme-
roma uspešno. Trenutno v jugo-
slovanskih mlekarnah in prede-
lovalnih obratih sadjarske indu-
strije obratuje okrog 100 strojev, 
ki so jih izdelali pri Tetra Paku. 

Nova oblika, ki jo predstavni-
ki te firme ponujajo jugoslovan-
skemu trgu, pa je polnjenje vin v 
embalažo tetrapak. Prav s tem so 
v Ljubljani, kjer so prvič javno 
predstavili novo polnitev portu-
galskega vermuta v velikosti ci-
garetne škatlice, hoteli najbolj 
popolno predstaviti. 

Njihovi stroji tečejo že v 98 dr-

žavah po vsej zemeljski obli, v 15 
državah pa že polnijo v te zavit-
ke tudi vino. To pomeni, da vi-
narji v tej obliki pošiljajo na trg 
vsak dan po 120 milijonov vin-
skih paketov različnih velikosti. 

Ni razloga, da bi dvomili v 
svoj uspeh na tem področju,« 
poudarjajo predstavniki Tetra 
Paka in ne pozabijo dodati, da je 
z njihovo pomočjo in organizaci-
jo prišlo mleko kot najbolj ob-
čutljivo živilo tudi v tiste kotičke 

sveta, kjer ga prej niso prodajali. 
Pri vinu je lahko zapletov še veli-
ko manj, saj higiensko ni niti pri-
bližno tako občutljivo kot mleko, 
poleg tega pa ima še vrsto drugih 
prednosti. Pri prevozih, na pri-
mer, se teža, ki jo sicer povzroča-
jo steklenice, za nekajkrat zmanj-
ša, in ker je v kubičnem metru 
zavitka mogoče prepeljati nekaj 
nad 400 litrov vina, v enaki pro-
stornini pa 980 litrov vina v te-
trapaku, so dovolj zgovorne šte-
vilke same. Tudi to, da so lani po 

"vsem svetu napolnili 41 milijard 
zavitkov tetrapaka z različnimi 
izdelki živilske industrije, daje 
zaupanje v natančno izdelano 
poslovno filozofijo. 

Katalog izdelkov, ki so v nji-
hovi embalaži, je obsežen: od 
omenjenega mleka in sokov do 
raznovrstnih sadno-mlečnih na-
pitkov, jedilnega olja, kave, vina, 
čaja, kuhanega vina, paradižni-
kove mezge, negazirane mineral-
ne vode, sadnih koncentratov in 
še česa. 

»V naši embalaži imajo pro-
stor samo živila, in tega se bomo 
držali tudi v prihodnje. Naftna 
industrija nam je ponujala dobra 
plačila, da bi dovolili polnjenje 

Prvi jugoslovanski poskus pol-
njenja vina v zavitke tetrapak je 
bil sredi letošnjega leta, ko so na-
polnili milijon litrskih zavitkov 
vina smederevka. Ko je prišlo na 
trg, je bilo v hipu razprodano, 
vendar so hkrati inšpektorji pre-
povedali njegovo prodajo, ker 
naša vinska zakonodaja ne pred-
videva polnjenja vina v to emba-
lažo. V Jugoslaviji je nekaj kleti, 
ki so pripravljene kupiti polnilne 
linije za tako imenovan aseptični 
sistem polnjenja vin, vendar do-
kler naša zakonodaja tega ne bo 
potrdila tudi s paragrafi, pač pri 
nas še ne bomo pili namiznih vin 
iz zavitkov tetrapak. 

nekaterih derivatov v našo emba-
lažo, vendar sami vztrajamo le 
pri živilih. Tako se nikoli nihče 
ne bo mogel zmotiti,« poudarja-
jo predstavniki Tetra Paka. 

Jugoslavija je ena redkih dr-
žav, ki ji je bilo dano odkupiti li-
cenco za proizvodnjo šestplast-
nega papirja, iz katerega obliku-
jejo embalažo tetrapak. Izdeluje 
ga Jugoplastika Gornji Milano-
vac, vendar premalo za naše po-
trebe, predvsem zaradi uvoznih 
težav. Letos bomo Jugoslovani 
pokupili s trgovinskih polic kak-
šno milijardo paketov. Če bi se 
odločili še za polnjenje vina, v 
tetrapak zavitke, bi se na eni 
strani ta pijača lahko precej po-
cenila, na drugi pa bi v takšni 
obliki menda precej lažje kot v 
steklenicah svoje vino tudi izva-
žali. Tetrapak ponuja svoje reši-
tve vinogradnikom zgolj za na-
mizna vina, saj je poraba teh v 
svetu največja. V kleteh evrop-
skih držav, kjer so se odločili za 
tetrapak polnjenje vina, danes ne 
vedo več, kaj z odvečnimi skla-
diščnimi prostori, prilagojenimi 
stekleni embalaži, kako izrabiti 
transportna sredstva in podob-
no. 

»Polnjenje vina predstavlja za 
potrošnike sedaj popolnoma 
enako psihološko zavoro, kot se 
je pred četrt stoletja dogajalo z 
mlekom,« so prepričani pri Tetra 
Paku. Ekonomski račun bo seve-
da moral začeti premagovati te 
psihološke zavore, sicer se bomo 
začeli utapljati v lastnem vin-
skem pridelku. Tekst in foto: 

BRANKO VODUŠEK 

DIMNIKI IN DIMNIKARSKA SLUŽBA 
(2. nadaljevanje) 

KURILNE NAPRAVE 

Kurilne naprave so vse napra-
ve, v katerih se dogaja proces 
zgorevanja trdega, tekočega ali 
plinastega goriva. Pri nakupu ku-
rilne naprave bi morali upošteva-
ti naslednje: 

a) za kaj jo bomo uporabljali: 
— za kuhanje in ogrevanje 
— samo za kuhanje 
— samo za ogrevanje 
b) kolikšno površino bomo 

ogrevali 
c) kako je izolirana stavba, ki 

jo ogrevamo 
d) možnost nabave goriv 
— trdo, tekoče, plin 
e) izbrati ekonomično kurilno 

napravo glede na prej navedene 
parametre. 

Kurilne naprave na našem tr-
žišču so različne, meritve pa so 
pokazale, da imamo ekonomične 
in »požrešne.« Pred izborom bi 
se bilo treba posvetovati s stro-
kovnjakom. 

Predpisi bi morali onemogoči-
ti prodajo neekonomičnih kuril-
nih naprav, saj se z nakupom ta-
ke ne siromaši samo kupec, am-
pak družba. Posledica je večja 
poraba, več goriva, več vlaganj v 
rudnike ali več deviz za nafto. 

VARČEVANJE Z ENERGIJO 

Sedanje stanje 
Glede na svoj namen bom v 

nadaljevanju obdelal samo pora-
bo trdih, tekočih in plinskih go-
riv. 

Malo ljudi je seznanjeno s 
tem, da že 1 mm saj na ogreval-
nih površinah povzroča 5—7% 
večjo porabo goriva, 2-mm plast 
že čez 10%. Te izgube pa so še 
veliko večje pri smolnatih, ka-
transkih in mineralnih oblogah. 
Te obloge in večja poraba goriva 
nastajajo predvsem zaradi: 

— nerednega čiščenja 
— nestrokovnega čiščenja 
— uporabe neustrezne opreme 

za čiščenje, s katero se ne morejo 

100-odstotno očistiti vse obloge 
— ker gorilci niso pravilno na-

stavljeni ali so pokvarjeni 
— ker gorilci niso redno nasta-

vljeni 
— ker se kuri nepravilno 
— ker ni rednih meritev izko-

ristka kotla 
— preveč zraka v kotlih, ker 

niso zatesnjeni 
— neustrezni instrumenti za 

meritve, ki imajo za posledico 
nepravilno nastavljen gorilec 

— neustrezno dimenzirani di-
movodi in dimniki 

— neustrezna konstrukcija ali 
pa neustrezna dimenziranost 
kotla (»poddimenziran ali predi-
menziran«) 

— ni kontrole nad ogrevanost-
jo prostorov. 

Pri meritvah na terenu je bilo 
ugotovljeno, da ima cca 70 % ku-
rilnih naprav izkoristek med 
55 %—90 %, namesto med 
90—95 %. Povprečje je bilo pri 
70—75 % izkoristka. 

Navedel bom samo dva prime-
ra iz različnih krajev Slovenije: 

— kotli na trdo gorivo, trije po 
325 kW, so zaradi neustreznega 
neizmeničnega kurjenja in neu-
streznega dimnika porabili v se-
zoni cca 30.000 kg premoga več 
kot pa po delni sanaciji, 

— kotel za plin je bil nasta-
vljen tako, da je porabil za 40 % 
več plina, kot pa je bil dimenzio-
niran, izgube prek dimnih plinov 
pa so bile cca 30 %. 

Iz podatkov, ki so na razpola-
go v Jugoslaviji, izhaja, da bi lah-
ko, če bi bili pravilno organizira-
ni in opremljeni ter opravljali 
vsa dela na kotlih in dimnikih ter 
na kurilnih in dimovodnih na-
pravah v individualnem sektorju 
v skladu s strokovnimi ugotovit-
vami, prihranili: 

— premoga do 4 mio ton 
— . kurilnega olja med 

500—700 tisoč ton 
— plina do 200 mio m'. 

Mislim, da se moramo ob teh 
podatkih zamisliti, saj niso samo 
dokaz naše neučinkovitosti, niso 
samo ekonomski kazalec razsip-
niškega obnašanja, ampak so tu-
di osnova za izračun, koliko pre-
več osnažujemo zrak in koliko 
zraka porabimo brez potrebe — 
večja ekološka obremenitev. Pri 
tem pa želim opozoriti na še en 
podatek, katerega imajo gozdarji 
verjetno bolj točnega. Pri delu na 
terenu ugotavljajo, da ljudje 
uporabljajo nenormalno več ka-
kovostnega lesa za kurjenje kot 
pa v preteklosti. To bi morali 
preprečiti. 

BODOČE STANJE 

Dimnikarska služba bi morala 
biti organizirana in opremljena 
na celem področju Slovenije ta-
ko, da bi lahko kakovostno in 
strokovno izvrševala svoje nalo-
ge, in sicer: 

— redno čiščenje (ročno, stroj-
no), 

— generalno čiščenje (strojno 
ali po potrebi kemično), 

— meritve izkoristka kotlov z 
navedbo vseh vzrokov prevelike 
porabe ter s predlogi in roki za 
sanacijo stanja, 

— pregledovanje. 
Pristojne občinske ali republi-

ške službe za spremljanje porabe 
goriva bi morale biti ustrezno or-
ganizirane, da bodo ukrepale 
proti tistim, ki bodo porabili več, 
kot pa je normalno. Servisna slu-
žba bi se morala ustrezno organi-
zirati, izpopolniti bi morali zako-
nodajo in pravilnike s tega po-
dročja. 

KAKO ZAGOTOVITI VARČE-
VANJE 

Varčevanje bi lahko zagotovili: 
— s pravilno enotno organizi-

rano službo, ki bo morala biti 
strokovna in ustrezno opremlje-
na. 

— da bomo to službo poobla-
stili in ji strokovno dodelali si-
stem dela, 

— uskladiti bo potrebno zako-
nodajo ter delo pristojnih občin-
skih in republiških organov, 

— zagotoviti enotno evidenco 
vseh porabnikov goriv na raču-
nalniku ter sprotno spremljanje 
porabe z odpravljanjem ugoto-
vljenih pomanjkljivosti na na-
pravah, 

— zagotoviti pravilen pristop 
ter pravilno projektiranje in 
gradnjo kurilnic. 

VZDRŽEVANJE KURILNIH 
IN DIMOVODNIH NAPRAV 

Ce hočemo zagotoviti optimal-
no delovanje kurilnih in dimo-
vodnih naprav, jih moramo tudi 
vzdrževati. 

Vzdrževanje obsega: 
— redna in izredna čiščenja 

plameno-dimne strani, 
— redna in izredna čiščenja 

vodne strani, 
— redna in izredna čiščenja 

gorilcev in servisiranje teh, 
— redna in izredna zamenjava 

tesnil, 
— redna in izredna menjava 

šob v gorilcih, 
— redna in izredne meritve 

onesnaženja ozračja, 
— redne in izredne meritve iz-

koristka kotlov, 
— redni in izredni pregledi 

stanja kurilnih in dimovodnih 
naprav. 

Navedena dela lahko po ob-
stoječi zakonodaji opravljajo le 
za to usposobljene osebe (čišče-
nje in meritve npr. dimnikarji). 
Teh pa je trenutno v Sloveniji 
cca 300 in jih je vsako leto manj. 
Uporabniki se pritožujejo, da ni 
serviserjev in rezervnih delov. 
Spremljanja stanja naprav, pora-
be goriva, onesnaževanja ozračja 
niso ažurna. 

Z neredom na tem področju 
zapravljamo ogromno denarja. Z 
ustrezno organizacijo služb, z 
opremo in prekvalifikacijo ka-
drov bi jih lahko družbi prihrani-
li. 

Ptujski pionirji 
uspešni atleti 

v soboto in nedeljo je bilo v Postojni republiško atletsko prven-
stvo za pionirje in pionirke. Tekmovanja se je udeležilo tudi 18 tek-
movalcev ptujskega atletskega kluba in dosegli so nekaj zelo dobrih 
rezultatov: 

Matjaž Iskra je postal slovenski prvak v teku na 100 m, s časom 
11,40 je izenačil slovenski rekord za pionirje. Dejan Doki je s 16,05 m 
dosegel prvo mesto v metu krogle in z 42,78 m prav tako prvo mesto v 
metu diska. Prvo mesto je zasedla tudi štafeta 4 krat 100 metrov, tekli 
pa so Iskra, Ostroško, Jerenko in Husl. Matjaž Iskra je bil drugi na 
300 metrov. Robi Prelog prav tako drugi na 2 tisoč metrov. Husl je bil 
6. v metu kladiva, Žlebnik pa v isti disciplini osmi. 

Med dekleti je bila Martina Vrabl tretja v metu diska in četrta v 
metu krogle, Nataša Vidovič je dosegla četrto mesto v teku na 6(X) 
metrov. Dekleta so v štafeti 4 krat 100 metrov dosegla 5. mesto, v šta-
feti 4 krat 300 metrov pa 6. mesto; poleg tega je bila Nataša Purg še-
sta v skoku v daljavo. Omeniti moramo še četrto mesto Tanje Rozman 
v teku na 100 metrov. 

Danes in jutri bodo v atletskem troboju Slovenije, Italije in Av-
strije sodelovali v republiški reprezentanci tudi trije ptujski pionirji, 
in sicer: Matjaž Iskra, Dejan Doki in Tanja Rozman. Želimo jim čim-
več uspeha, za prejšnje uspehe pa čestitamo! 

JB 
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Dunja znova 
v Ptuju 

v ponedeljek, 21. septembra, 
bo ob 20. uri v viteški dvorani na 
gradu koncert priznanih glasbe-
nikov: Maksa Strmčnika (čemba-
lo), Tomaža Lorenza (violina) in 
Dunje Spruk (sopran). 

Dunjo Ptujčani poznamo kot 
Gunžerjevo. Po nekaj letih bo 
ponovno nastopila doma. S štu-
dijem solopetja je po srednji 
glasbeni šoli v Mariboru nadalje-
vala na graški akademiji za glas-
bo. Po končanem študiju je naj-
prej pela na Dunaju. V zadnjem 
času pa se uveljavlja tudi doma 
kot operna in koncertna pevka. 

Tomaž Lorenz je nastopal že v 
večini evropskih držav, v Indiji, 
Afriki in večkrat v Ameriki. 
Mnogi skladatelji so zanj napisa-
li skladbe za violino. Za svoje 
delo je prejel že vrsto pomemb-
nih priznanj in nagrad — med 
njimi tudi nagrado Prešernovega 
sklada. 

Maks Strmčnik je skladatelj, 
organist in čembalist. Bil je med 
ustanovitelji Ljubljanskega baro-
čnega tria. Za izvajanje baročne 
glasbe se je izpopolnjeval na 
Akademiji v Innsbrucku. Gosto-
val je že v mnogih evropskih dr-
žavah. 

Koncertni program sestavljajo 
skladbe iz renesanse, baroka in 
zgodnje klasike. 

Afriški plesi v Ptuju 
Plesno scenska s k u p i n a D P D S v o b o d a 

P tu j organiz i ra s emina r a f r i škega l judskega 
p lesa in s o d o b n e p lesne t ehn ike po L a b a n u . 

S e m i n a r b o o d 21. d o 25. s e p t e m b r a 1987 
vsak p o p o l d a n o d 16.30 d o 18. ure , ko so n a 
p r o g r a m u afr iški plesi in od 18. d o 19.30 ure , 
ko b o na p r o g r a m u s o d o b n i ples . Semina r 
b o v t e lovadnic i O s n o v n e šole L judev i ta Piv-
ka. Vodi la ga b o p le sna p e d a g o g i n j a Barba ra 
Plečko, ki t r e n u t n o živi in š tud i ra a f r i ške ple-
se v Gvine j i . 

Z a s emina r se l ahko pr i javi te u ro p red pri-
če tkom, to j e o d 15.30 do 16.30 v šoli, k je r b o 
s e m i n a r po teka l . Kot izac i ja j e 2000, d inar -
jev. 

Prvi del s e m i n a r j a (afriški plesi) j e pr ime-
ren za odras l e in o t roke , ne glede n a spol , s a j 
je p l e sno rekrea t ivnega znača ja , drugi del 
( s o d o b n i ples) p a je za tiste s p lesn imi izku-
šn j ami in m e n t o r j e p lesnih krožkov v osnov-
nih šolah. 

Semina r ni zgol j teore t ične narave , sa j bo 
v pe tek 25. s e p t e m b r a o b 17. uri p red Bla-
govn ico M e r c a t o r j a p rodukc i j a , k je r b o d o 
seminar is t i pokaza l i p lod svojega t edenskega 
de la . 

Vabl jeni ste n a r azmigan je d u h a in telesa. 

L 

ZAKLADI, PRIČEVANJA 
PTUJA IN ORMOŽA 

Kristina Šamperl-Purg 

Narodnostno prebujenje 
Nacionalni boji so dosegli vr-

hunec v znanih septembrskih do-
godkih leta 1908. 13. septembra 
tega leta je v Ptuju zborovala 
skupščina družbe sv. Cirila in 
Metoda, ki je veljala za vseslo-
vensko narodnoobrambno orga-
nizacijo. Ptujski Nemci in .njiho-
vi pristaši so fizično napadli mir-
ne zborovalce, ko so ti šli z želez-
niške postaje proti Narodnemu 
domu. Ta napad je izzval val 
ogorčenja po vsej Sloveniji. V 
Ljubljani so npr. izbruhnile pro-
testne demonstracije in kot žrtvi 
nemških vojakov sta padla Ada-
mič in Lunder. Ob tej priliki je 
bila na Ptuju tudi listkovna akci-
ja letakov s protinemško vsebi-
no. 

Ptuj in Ormož sta znana po 
društvenem življenju, vendar je 
bilo v Ptuju od 47 registriranih 
društev le 5 slovenskih. V sezna-
mu zasledimo še dve, in sicer 
Dramatično društvo Maribor in 
Slovenska straža Ljubljana, ven-
dar sta prečrtani. Tudi v Ormožu 
slika ni bila bistveno drugačna. 
Leta 1912 jim je uspelo ustanovi-
ti Sokola. 

Prva svetovna vojna je prite-
gnila burne dogodke, vendar se 
je že leta 1917 pokazal uspeh na-
cionalnih bojev od 40. let prete-
klega stol. naprej. Prebivalci slo-
venske Štajerske so zbrali na-
mreč ogromno predpisov za maj-
niško deklaracijo, čeprav so žan-
darji uprizorili pravo gonjo proti 
zbiralcem predpisov in podpisni-
kom, Nemci pa so jih odpuščali 
iz služb. Kljub vsemu temu je bi-
lo na Štajerskem zbranih 70.000 
podpisov. 

Na mirovni konferenci v Sa-
int-Germainu so bile avstri^ke 
zahteve po slovenskem delu Šta-
jerske zavrnjene, ptujski in or-
moški Nemci pa niso bili naklo-

njeni dejstvu, da bi prišli v sklop 
Kraljevine SHS. Mnogi so se iz-
selili in odnašali s seboj dragoce-
nosti; tisti, ki so ostali, so v za-
četku kazali predvsem na javnih 
mestih svoje nasprotje do nove 
države, nato pa so se potuhnili. 
Tako je ljudsko štetje leta 1921 
pokazalo, d a j e od 4449 prebival-

cev mesta Ptuja bilo 974 Nem-
cev. Ljudsko štetje v Ormožu 
[ZAP: Mestna občina Ormož, šk. 
št. I (stara sign. 85)] pa je poka-
zalo drugačno sliko kot v Ptuju. 
Našteli so namreč 1093 preb., 
vendar se jih je večina izrekla za 
nemški jezik. Občinsko vodstvo 
je zaprosilo Deželno vlado za re-
vizijo volitev. Leta 1830 (ZAP, 
Mestna občina Ormož, fascikel 
št. 93) pa je bilo v Ormožu 1135 
Slovencev, 68 Srbohrvatov, 53 
Nemcev, 4 Madžari in 16 raznih. 

Te razmere so se poslabšale in 
nasprotja povečala v 30. letih, ko 
so Nemci zopet začeli dvigati 
glave. Nova oblast je v Ptuju in 
Ormožu razmeroma ostro nasto-
pila proti Nemcem, ki so ostali. 
Pa tudi Slovenci so pokazali od-
krito nasprotje: premazali so 
nemške napise na trgovinah, pa 
tudi na razglednicah, ki so ostale 
še v prodaji z nemškimi napisi, 
kot npr. tista, ki nosi bobneči na-
pis, da je Ptuj nemški in bo tak 
tudi ostal, vendar je nekdo pripi-
sal (sicer v nemščini), da je to ve-
lialo le do 1. 1918. 

Na ptujski gimnaziji je rasla 
nova generacija dijakov, ki so v 
nacionalni boj vključevali tudi 
razrednega (Kveder, Bratko, 
Potrč . . . ) . Leta 1938 je gledališki 
režiser Fran Žižek razmišljal o 

svobodnem gledališču, leta 1940 
pa so ptujski gledališčniki mi-
klavževali tako, da so na grote-
sken način prikazovali prihajajo-
čo nevarnost in trenutno politi-
čno situacijo. Na Štajerskem se 
je v tem zadnjem obdobju pred 
II. svt. vojno krepko poznalo de-
lovanje Kulturbunda, ki je zelo 
dosledno pripravljal pot za vno-
vično osvojitev naših krajev in 
njihovo pripojitev k Rajhu. 

(Se nadaljuje) 

Ob 25. letnici septembrskih dogodkov na Ptuju so leta 1933 premazali 
še vedno nemške napise na nekaterih trgovinah. 

jaz pa tebi bon 
na muge igra. 

Jaz ti samo dobro čen, 
da me ne pistiš, 
ker takega pejba 
dobila ne boš 
no za menoj jokala boš. 

C. L. 

Tebi 
Danes sem odločil se, 
da te imel bom za dekle, 
dolgo sem premišljeval, 
ali bi srce ti dal, 
ali sploh boš hotela me, 
da bi midva vzela se. 

Ali sploh ti veš koga? 
Ja, seveda, liikara, 
tistega, ki rad te ima, 
ki si ti rada vidla ga. 

Nekaj mi v srcu govori, 
da si samo moja ti, 
da si rojena za me, 
da mi dala boš srce. 

In kako naj ti povem, 
da jaz samo tebe čem, 
da si mi edina ti, 
ki srce tolažiš mi? 

Cele dni si z mano ti, 
tvoje me božajo dlani, 
oh, kako bi rad s tebo 
se sprehajal pod nočjo. 

In s teboj bom šel enkrat, 
da ti kupim prstan zlat, 
da bom jaz tvoj in moja ti, 
to si liikar tvoj želi. 

C. L. 

Sonja Votolen 

Že dolgo ne 
že dolgo več 
ne iščeva maka 
med žitnim klasjem, 
več ne loviva 
kresnic somraka 
in Veliki voz 
na naju ne čaka. 

M. Lovrenčič 

Ne sanjaj 
več 
Zbudi se, 
dani se že, 
ne sanjaj več, 
da ljubiš me. 

Ljubezen najina 
je preč, 
saj tebe jaz 
ne maram več. 

Ne prihajaj več mi 
pred oči, 
ker nočem te več 
videti. 

Prebolela sem noči, 
sedaj se že dani 
in v srce sonce 
spet posije mi. 

Sonja Votolen 

Dve dlani 
Dve dlani 
na mizi. 
Ena nekaj govori, 
druga molče 
počiva. 
Narahlo se nato 
zgane in skoraj 
poljubi drugo 
dlan. 
Tik nad njo 
se sramežljivo ustavi 
in obvisi v zraku. 

M. Lovrenčič 

Nisem pesnik 
Nisem pesnik, ne pisatelj, 
jaz besede skromne sem prijatelj. 
V glavi se misli sto rodi, 
a vendar beseda se prava mi ne zdi. 
Naj napišem to za vas 
mogoče le za kratek čas. 
Da nekoč, ko bom že v grobu spal, 
napisan list pa bo še kdo prebral. 

na veter, na mernike 
in polne vreče žita, 
odkrije ljube stare domačije, 
me spremlja še v srnjakovo 
zakrito zatočišče, 
med plašne ptice golobice 
in pisane fazane. 

V razgibani igri vrhov 
tu našli svoj mir so 
domovi teh krepkih rodov, 
topoli in bori in breze, 
plodovi samote, cvetja in petja. 

Planjava goric nad sekvojo, 
čarobni razgled hrepenenja, 
sanjava lepota zorenja 
odseva jutranjo svežino 
slovesne pesnitve, 
pojočo zeleno tišino. 

V daljne kraje spet boš odletela, 
drobna mala ptičica. 
Cele dneve tu si žvrgolela, 
si kratek čas nam delala. 

Dnevi hladni so postali, 
ti na toplo si želiš, 
želja močna proč te žene, 
v žalosti nas zapustiš. 

Ko pomlad se spet povrne, 
priletela boš nazaj, 
tu z družino boš živela, 
ko zacvetel spet bo maj. 

Ptička drobna, ptička mala, 
v daljnem kraju zdaj živiš, 
tu objela bi te zima, 
tam pa le na toplem spiš. 

Marljivi gospodar 
Vasica prelepa v centru polja 
zelo vnetega oskrbnika pridelkov ima. 
»Koruzica zlata, cukrček moj. 
Krompirček in pesa za moje pujske so raj. 
Buče, ve pujskom žejo gasite. 
Moji družinici z oljem želodčke krepite. 
Ladijski podek, ti hišco krasiš. 
Ženka preljuba, šminko si vzemi, 
da si olepšaš svoj nežni obrazek. 
Hruške preljube, kompotek ti moj, 
čeravno se moram solziti s teboj. 
Preljubi pridelki, hitite z menoj, 
ker veliko denarcev za pujske želim.« 

MED BELIM IN CRNIM 
Kakšen nesmisel; kakor da nimam kaj poče-

ti s sabo in časom. Pustila si me. ko sem te naj-
bolj potrebovala. Veliko stvari hi ti rada zaupa-
la. pa me ne slišiš več. Ne vidiš mojih objoka-
nih oči. obupa, ki zre iz njih. 

Zakaj? Zakaj ravno ti? 
Ne. ne hi smela oditi kar tako, brez besed. 

Kako nežen in prijeten je bil tvoj glas. Bese-
de... ah da, besede. . . Imela sem te rada. V 
tebi, ob tebi je bil moj svet. 

Bila si kakor pesem, ubrana in nežna, žarek 
poletnega sonca. Minljiva in lepa kakor mavri-
ca. Bila si. . . sreča sveta, to si bila zame. Sre-
ča sveta, to sem bila zate. 

»To poletje bomo preživeli oh morju.« Oblju-
ba, obljuba, ki se ne bo izpolnila. Ostala ho le 
obljuba, kup neizrečenih besed. Kakor otrok 
stojim na razpotju. 

Ne joči. minilo ho. Vse stvari so minljive. Ne 
pozabiš vsega, pa vendar. .. 

Zapiram oči, za njimi ostaja tvoja podoba. 
Sovražim te. Pustila si me sredi razpotja. Tisoč 
kažipotov, tisoč poti. Po kateri poti naj grem ? 
Mi boš odgovorila ? 

Molčiš. Zame nimaš več besed. Zame nimaš 
ne pogleda ne časa. 

Zaprla bom vrata, zagrnila zavese; ne ti ne 
sonce ne bosta stopila v prostor. Ta prostor je 
moj. Razumeti moraš — zdaj ni časa za raz-
mišljanje. 

»Pridi. Pridi. Ne zapuščaj me.« Prosila sem 
te, te klicala. Vseeno si odšla. Brez besed, ka-
kor da mi nimaš ničesar več povedati. 

Zdaj trkajo na vrata, hočejo me vzeti s seboj. 
Ne, ne morem ... ne, ne smem. Ostala bom za 
zaklenjenimi vrati. V tem primeru sem s teboj 

preživljala čas. Trenutke, ki se ne bodo ponovi-

Tvoje besede: »Bodi dobra. Rada imej ljudi. 
Daj jim . . .« 

Kako rada bi jim dala koščke sreče, topel 
nasmeh. Stisk drobne dlani bi nosili v sebi. 
Zdaj ne morem. Nimam časa ne zase, ne za 
ljudi. Le nate še mislim, na dan brez slovesa. 
Nisem vedela, ne čutila, da ne prideš več. Od-
šla si z jutrom. Minil je dan, noč, sonce je posi-
jalo čez vrhove bližnjih gora. Na drevju pred hi-
šo so žgolele ptice. Tudi danes žgolijo, vendar 
ne zame. 

Zdi se mi, da se bodo vsak trenutek odprla 
vrata, stala boš med njimi, z urejenimi lasmi, v 
modri obleki. Najraje si jo nosila. V njej boš ču-
dovita, popolna kot tolikokrat poprej. 

»Oprosti, dolgo me ni bilo. Nisem mogla pri-
ti prej.. ..« se boš opravičevala. Tvoj nasmeh 
bo pregnal temne sence. Vedela bom. nisi me 
pozabila. Še me imaš rada. Glavo bom nasloni-
la nate in zajokala, zajokala od sreče. 

»Ne joči. Pri tebi sem. Ne joči. Vse bo še do-
bro, verjemi. Vrnila sem se in ne zapustim te 
več.« 

Verjela ti bom. 
»Le tebe imam, ne smeš me zapustiti; nikoli, 

nikoli več.« 
Nasmehnila se mi boš, me pobožala po la-

seh. To si počela vedno, kadar sem bila žalo-
stna. 

Nekje se odpirajo vrata. Besede. Koraki. Od-
daljujejo se. Ostajam v tišini. V mislih tekam 
čez trate, trgam marjetice. Vaza sredi mize je 
prazna. Razmetana postelja, vzglavnik, moker 
od solz. kup nepomite posode. Kakor da se je 

čas ustavil. Stojim v temi obupa in prepričanj. 
Temne sence stegajo svoje roke proti meni, me 
pritiskajo ob tla. Priti moraš, me predramiti iz 
morečih sanj, mi olajšati bolečino. Senc ne mo-
rem pregnati sama. 

Trata pred hišo — nekdo je mora pokositi. 
Češnje so že dozorele. Lani sva jih nabirali 
skupaj. Vložila si jih. Tam v shrambi so ostale 
polne steklenice. 

Trkanje. Nekdo poizkuša na .silo odpreti vra-
ta. Ne vdajo se. Naj kar trkajo. Na tej strani 
vrat sem varna pred ljudmi. Bojim se le senc in 
teme, noči, ki napolnjuje prostor, poln kvadra-
tov in kvadratkov, napolnjenih s praznino. Pri-
tiskajo me ob zid, neusmiljeno udarjajo po iz-
mučenem telesu, brez volje do življenja. 

Trkanje. Kolikokrat še? 
Nočem odpreti vrat. Vrata škripajo na zarja-

velih tečajih; jaz pa ne maram škripajočih vrat, 
pa tudi odprtih ne. 

Sovražim škripajoče . . . 
Sovražim premikajoče . .. 
sovražim . . . sovražim črno. . . 
Vzela si belo in .. . 
Ostala sem v črnem, s črnim. V sobo vstopajo 

skozi zaprta vrata. 
Nočem senc. Potrebujem nekaj... potrebu-

jem belo, z belim gredo vsi. Tudi ti si vzela belo. 
Vseeno so te pustili v črnem. 

Ostala boš v črnem kakor jaz. V črnem . . . 
Zdaj bom odprla okno, pretipala sence. Ve-

deti moram ... 
V prostoru je nekaj sprejemljivega. Ostala 

bom. Čez nekaj časa, morda čez nekaj let bom 
odšla z belim, pustila, da me polože v črno. Do 
takrat... Do takrat pa bom še živela. 

Živela .. . 



8 - ZA RAZVEDRILO 17. s e p t e m b e r 1987 - T E D N I K 

Dober den! Če sen včosik vremen, točo ali kokšne druge ne-
beške padavine šinfa, te moren gnes pohvoliti nebeško sunčno 
uprovo: to nedelo, 13. septembra, te sen vam jaz toto pismo šraj-
ba, je blo tak toplo no lepo, ke je moja Mica zgoraj in spodaj 
brez okoli voglov hodla no se sunčila. Saj vena vete, kak to gre 
— bila je pač noga, kak da bi se narodila. Sosid Juža je nekaj 
od vogla zašpehova, pa sen mu jaz hitro oči doj zaveza: »Le glej, 
le glej, maš vsaj kaj viditi, tvoja je tak od spredaj no od zadaj ro-
vna kak blaja .. .« 

To v soboto pa sen bija na Ptuji, tan na tisti konjski razsta-
vi. Premoj duši, kokšne lepe kobile no žrebce sen vida. Vete, zdaj 

je že skoro tak, ke moremo s kmetov v mesto hoditi kuje gledat, 
tiste na štirih no dveh nogah, saj na deželi tistih štirinožnih sko-
ro več ne vidimo. Negda, gdo sen jaz še v krotkih hlačah bija, 
smo kuje bolj cenli kak gnes mercedese no druge plehnate pre-
voznike. Če je pubec po kujih diša ali pa smrda, kak vam pač pa-
še, te so vse dikline za njim štartale. Kuji so bli pač v tistih caj-
tim nekšni simbol premožnosti. V zodjih letih pa so tote živolce 
čista traktori z njiv no kmečkih dvorišč pregnali... 

Jebal ga na motkin štil, gnes pa je svet čista narobe obrjeni: 
zdaj so zanimivi tisti dečki no dekline, ki bo nafti no bencini diši-
jo. Vsaj ftičeka moreš meti, če češ, ke kera za teboj pogleda. Še 
bojše pa je, če moš kakšno folksvagino, drekaveja, gofla, spačko-
lina, da o brenčedesi sploh ne razmišlamo. Tak se pač cajti suče-
jo, da smo s kujof na osle prišli. Saj se še spunite tistega storega 
pregovora: Lep gospod se v fički pelje, a želodec melje kislo ze-
lje ... Zdi se mi, da je toti pregovor iz dneva v den drgoč boj ak-
tualen. Jaz letos niti zelja nemo meja, saj ga je toča vsekala. Te 
pa srečno. Vaš zeljov LUJZ 
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Drava zmagala v Zagorju 
članice Rekometnega kluba 

Drava so v drugem kolu prven-
stva v drugi republiški ligi dose-
gle pomembno zmago v gosteb. 

V Zagorju ob Savi so domače 
članice, ene od kandidatk za pr-
vo mesto, premagale z 22:17. V 
začetku tekme so se bolje znašle 
domačinke in vodile do 5:4. Na-
to pa so pobudo prevzele Ptuj-
čanke in z borbeno ter učinkovi-
to igro prešle v vodstvo; to je v 
drugem polčasu znašalo že osem 
zadetkov (13:21). Drava si je ta-
ko na poti k prvemu mestu ob 
koncu prvenstva priigrala velik 
kapital, ki ga ne kaže izpustiti iz 
rok. 

Drava: Farič, Gomilšek, Vtič 
3, Korošak 5. Lašič 1, Fridl 8, 

Rižner, Podpadec, Radanovič 3, 
Hentak 2, Malek, Sitsenfrai. 
ORMOŽ - DRAVA 23:21 
(11:8) 

Tekma v Mestni grabi, v okvi-
ru prvega kola v vzhodni skupini 
druge republiške moške lige, je 
bila vse prej kot lepa. Bila je tr-
da, na trenutke groba prvenstve-
na tekma, ki bi se po zaslugi neo-
dločnih sodnikov Verešova iz 
Bekovca skoraj izrodila. Doma-
čini so namreč začeli izredno 
ostro, na trenutke grobo, in to 
jim je v prvem polčasu prineslo 
prednost treh zadetkov, saj se 
Ptujčani v takšni igri in ob takš-
nem sojenju niso znašli. V dru-

gem delu je bilo bolj enakovred-
no, saj so tudi igralci Drave igra-
li odločneje, domačini pa so tek-
mo dobili v zaključku, ko so svo-
je priložnosti izkoristili. Drava je 
v primerjavi s prejšnjim prven-
stvom, ko je bila deveta, Ormož 
pa četrti, pokazala precejšen na-
predek, za rokomet na tem po-
dročju pa nikakor ni dobro, da 
se takšna srečanja odigrajo v 
ostrem, naelektrenem in na tre-
nutke nešportnem vzdušju. 

Ormož: Geč, F. Šandor 3, 
Hedžet 7, M. Šandor 1, M. He-
bar, V. Hebar 1, Potočnjak 4, 
Rajšp, Verbančič, Djarmati, Za-

bavnik 7, Gaberc. Drava: Valen-
ko, Ramot, Horvat 2, Grgič, Sa-
bo 2, Habjanič 4, Kramberger, 
Osterc 1, Terbuc 2, Kelenc 3, 
Hrupič 7, Baklan. 

Člani Velike Nedelje so v svoji 
dvorani premagali Aero Celje v 
tekmi, ki za uradno uvrstitev ne 
šteje, saj igrajo Celjani zunaj 
konkurence. 

V soboto popoldan bosta po 
mladinski predtekmi v ptujski 
športni dvorani Center dve član-
ski tekmi. Ob 17. uri se bo začelo 
srečanje članic Drava — Radeče, 
ob 18.30 pa tekma članov Drava 
— Šempeter. To bo priložnost, 
da si ogledamo obe ptujski ekipi, 
okrepljeno žensko Vrsto in vedno 
boljšo moško ekipo. 

1. k. 
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20. MEDNARODNI OBRTNI SEJEM V CEUU 

Uresničene napovedi 
Tudi letos so ptujski obrtniki 

podobno kot prejšnje leto med 
sejemskimi zmagovalci. Lani je 
najvišje priznanje prejel Slavko 
Horvat, letos je bil tretji med 
inovatorji. Ivan Gomilšek pa je 
prejel zlato plaketo mesta Celja 
za stožčasto planetno gonilo. Or-
ganizatorji sejma (Zavod SRC 
Golovec, Zveza obrtnih združenj 
Slovenije in Splošno združenje 
drobnega gospodarstva) so poleg 
omenjenih priznanj, podelili še 

pet zlatih plaket ter po deset sre-
brnih in bronastih plaket za ka-
kovostne izdelke. 

Sejem bo odprt še do nedelje, 
20. septembra. Na njem letos 
razstavlja blizu tri tisoč domačih 
in tujih razstavljalcev, ki so za-
sedli blizu 30 tisoč kvadratnih 
metrov razstavnih površin. Tudi 
letošnji sejem je usmerjen v skle-
panje novih poslov in specializa-
ciji. 

Čeprav se Ptujčani letos niso 

pretirano pripravljali za Celje, so 
bili uspešni. Takšni so bili tudi 
poslovni dnevi. Zasebni in druž-
beni obrtniki dajejo letos večji 
poudarek ptujski razstavi drob-
nega gospodarstva; ta bo od 24. 
do 27. septembra v športni dvo-
rani Mladika in bo moč videti 
najboljše izdelke ptujskega obr-
tništva. V času razstave bo več 
spremljajočih prireditev. Poseb-
no pozornost zasluži posvet na 
temo Razvoj drobnega gospo-
darstva v občini Ptuj včeraj, da-
nes in jutri. Organizirala ga bo 
Zveza obrtnih združenj Sloveni-
je. Po posvetu bodo podelili ino-
vacijske nagrade. 

V Celju je bila nagrajena tudi 
osnovna organizacija delavcev 
na področju samostojnega oseb-
nega dela v občini Ptuj. Kot je 
povedala njena predsednica, so v 
soboto, 12. septembra, prejeli 
priznanje s plaketo republiškega 
odbora sindikata delavcev v obr-
ti. Ptujska osnovna organizacija 
je ena najstarejših tovrstnih or-
ganizacij v Sloveniji in je pred 
nekaj meseci praznovala svojo 
25-letnico. 

MG S petega srečanja delavcev v obrti. (Foto: Kosi) 

Čarodej Lizzi 
se predstavlja 

Ptujčanom 
Med okoli 30 čarodeji ali rr.a-

giki, ki delujejo v Sloveniji, jih je 
le sedem takšnih, ki nastopajo s 
svojimi celovečernimi artistični-
mi programi. Eden najuspešnej-
ših pa je zadnja leta Ptujčan Ma-
rijan Lizzi, ki je s svojimi iluzija-
mi, rokohitrskimi veščinami in 
prenosom misli v samem vrhu 
slovenske — z nekaterimi točka-
mi pa tudi jugoslovanske magije. 

Na lanskoletnem mednarod-
nem festivalu magije v Ljubljani 
je dosegel odlično tretje mesto, 
za eno izmed svojih točk je dose-
gel srebrno medaljo, njegova 
hčerka pa celo zlato. Ob tako 
močni mednarodni konkurenci, 
predvsem iz vzhodnih dežel, kjer 
imajo že fakultete za artiste in 
čarodeje, je to nedvomno velik 
uspeh. 

Sam čarodej Lizzi pravi, da se 
je z magijo pričel ukvarjati pred 
12 leti s skromnim znanjem in še 
skromnejšo opremo. Danes je to 
drugače, saj se lahko pohvali z 
zares zanimivim in občudovanja 
vrednim programom in sodobni-
mi artističnimi pripomočki. 

Njegova posebnost so pred-
vsem točke z živalmi (golobi in 
zajčki), človeku pa zastane dih, 
ko opazuje iluzije, kot so recimo: 
ženska, ki jo v zabojih »razsta-
vi«, prebadanje ženske v zaboju, 
pa lebdenje ženske v zraku, da 
ne govorimo o prenosu misli (te-
lepatiji), kar trenutno dela edini 
v Jugoslaviji, in podobnih »ča-
rovnijah«. 

Svoj dveurni celovečerni pro-
gram bo Marijan Lizzi predstavil 
tudi širšemu občinstvu iz območ-
ja ptujske občine. V dvorani Ce-
kin ptujskega hotela Poetovio 
bodo predstave to soboto in ne-
deljo, 19. in 20. septembra, in 
prav gotovo si jih je vredno ogle-
dati. To velja za vse otroke od 3. 
do 105. leta, vstopnice pa bodo 
na voljo eno uro pred pričetkom 
vsake predstave. — OM 

Še o cenah 
na ptujski tržnici 

Delavci Agroploda iz Resna, ki 
prodajajo na ptujski tržnici, so se 
oglasili v našem uredništvu in pojas-
nili, kako prihaja do tolikšnih razlik v 
cenah paprike, breskev in nektarin 
med mariborsko in ptujsko tržnico, o 
katerih smo pisali v prejšnji številki. 
Pravijo, da na mariborski tržnici pro-
dajajo zasebniki in lahko sami znižu-
jejo ceno svojih izdelkov, ptujski pro-
dajalci pa morajo upoštevati ceno, ki 
jim jo predpiše podjetje. Za prekup-
čevanje pa po njihovem mnenju ne 
gre. 

Za ptujske kupce so naročili večjo 
količino paprike, ki so jo 15. septem-
bra pričeli prodajati po 250 do 300 di-
narjev za kilogram, če je kupite večje 
količine. d. 

Ena najuspešnejših Iluzij — levi-
tacija aH ženska, ki lebdi v zraku. 

POPEVKA VESELE JESENI '87 

Zlati klopotci Mariborčanom 
Vinko Šimek; ta je zanjo napisal 
tudi besedilo. Strokovna komisi-
ja pa je odločila drugače. Prvo 
mesto je prisodila popevki 
N'coj , ki so jo solidno izvedli 
člani skupine 12. nasprotje (tekst 
Janez Hvale). Poleg tega je žirija 
izbrala za najboljše besedilo 
tekst Ernesta Kočivnika pod na-
slovom Pauwerska. Nagrado za 

Tradicionalni 21. festival nare-
čnih popevk je letos v večnamen-
sko dvorano Tabor v Mariboru 
privabil nekoliko man j gledal-
cev, kot smo jih bili vajeni do se-
daj . Sicer pa si ga je tudi tokrat 
lahko ogledala vesoljna Sloveni-
ja, saj je l jubljanska televizija tu-
di tokrat velikodušno odstopila 
veselim Štajercem urico svojega 
dragocenega časa. 

Tokrat smo lahko videli in sli-
šali 16 novih narečnih popevk 
petnajstih avtorjev. Ob spremlja-
vi plesnega orkestra RTV Lju-
bljana pod vodstvom Jožeta 
Pnvška so jih zapeli v glavnem 
že znani veselojesenski interpre-
tatorji in nekaj debitantov. Pred-
vsem je bilo občinstvo veselo pri-
ljubljenih Mar jane Deržaj in La-
da Leskovarja, nič man j pa si ni-
so greli dlani pri ostalih izvajal-
cih. Za spremembo in morda 
rahlo osvežitev je festival tokrat 
vodila Mariborčanka Vesna Pfei-
fer, z verzi iz besedil pa sta ji po-
magala še Milena Muhič in Ja-
nez Škof. 

Zlati klopotci so ostali doma, 
v Mariboru. Občinstvo je tenko-
čutno vzdrhtelo ob pesmi Moj 
Maribor, ki sta jo zapela pristna 
Mariborčana Edvin Fliser in 

najboljši aranžma (podelil jo je 
naš zavod) pa je prejel Jože Pri-
všek (za popevko N'coj). 

Če potegnemo črto pod letoš-
njo narečno popevko, lahko mir-
no ugotovimo, da smo slišali že 
boljše tovrstne festivale, sploh 
pa je težko reči, da smo z letoš-
njim dobili kakšno posebno 
uspešnico. M. Ozmec 

Izvajalci letošnjih popevk Vesele jeseni ob zaključku festivala. 

Teden starejših krajanov v mestnih 
krajevnih skupnostih 

ž e tradicionalno srečanje starejših krajanov v 
mestnih krajevnih skupnostih je tik pred začet-
kom. Po krajevnih skupnostih so se že sestale ko-
misije za socialna vprašanja in se dogovorile o po-
teku in načinu izvedbe praznovanja. Izvedla ga bo 
vsaka KS posebej, vendar po približno enakem 
programu. Kot novost smo letos vključili na zače-
tek vsake prireditve predavanje iz zdravstvene 
vzgoje na temo »DOBRE ZDRAVSTVENE NA-
VADE P O D A U Š U J E J O ŽIVLJENJE«. Predavali 
bodo zdravniki splošne prakse. Namen predava-
nja je osvetiti ljudi, da se bodo začeli zavedati veli-
kega pomena pravilne kakovosti ZDRAVJA, da 
bodo znali skrbeti za svoje zdravje in ga tudi ohra-
njati. Po končanem predavanju bo razgovor z 
zdravnikom, ki bo pripravljen odgovarjati tudi na 
morebitna vprašanja. 

Prireditve vključuje kulturni program, ki ga bo-
do izvajali učenci osnovnih šol in VVO. Na koncu 
bo ob prijetnem kramljanju skrornna zakuska. 

Akcija praznovanja bo potekala po naslednjem 
vrstnem redu: 

1. KS Turnišče - v petek, 18. 9. 1987, ob 18. uri 
v domu krajanov Turnišče 

2. KS Franca Osojnika — v sredo, 23. 9. 1987, 

ob 17. uri v prostorih osnovne šole Franca Osojni-
ka Ptuj 

3. KS Jožeta Potrča - v četrtek, 24. 9. 1987, ob 
17. uri v domu krajanov Jožeta Potrča 

4. KS Toneta Žnidariča — v četrtek, 24. 9. 1987, 
ob 16. uri v domu krajanov Toneta Žnidariča 

5. KS Budina-Brstje Ptuj — v petek, 25. 9. 1987, 
ob 17. uri v domu krajanov Budina-Brstje 

6. KS Dušana Kvedra — v petek, 25. 9. 1987, ob 
16.30 uri v prostorih osnovne šole Olge Meglič 
Ptuj 

7. KS bratov Reš Ptuj — v soboto, 26. 9. 1987, 
ob 16. uri v domu krajanov bratov REŠ 

8. KS Ivana Spolenaka Ptuj — v soboto, 26. 9. 
1987, ob 17. uri v domu krajanov Ivana Spolenaka 

9. KS Borisa Ziherla Ptuj — v ponedeljek, 28. 9. 
1987, ob 16. uri v domu krajanov Borisa Ziherla 

10. KS Spuhlja - v nedeljo, 4. 10. 1987, ob 14. 
uri v domu krajanov Spuhlja. 

Krajevna skupnost Olge Meglič je svoje starejše 
krajane v ta namen popeljala na izlet v Prekmurje. 

Organizatorji srečanja so krajevne skupnosti in 
skupnost socialnega skrbstva Ptuj in akcijo v celo-
ti financirata. 

DRŽAVNO PRVENSTVO V STREUANJU NA LETEČE CIUE 

ZAGREBČANI NAJBOUŠI 
Minulo soboto in nedeljo je na olimpijskem strelišču v 

Hajdošah pri Ptuju potekalo državno prvenstvo v strelja-
nju na leteče cilje. Na glinaste golobe se je spravilo 56 
strelcev, združenih v devetih ekipah, sicer pa iz vseh repu-
blik in pokrajin. 

Tekmovalci in gostje so organizacijo odlično ocenili, si-
cer pa so se člani strelskega društva iz Ptuja tudi tokrat 
zares izkazali, čeprav je bilo zaradi tega tekmovanja izre-
čenih mnogo protestov, predvsem s strani krajanov KS 
Olga Meglič, ki se pritožujejo zaradi prekomernega hru-
pa. 

Zanimivo je, da sta v konkurenci posameznikov zadela 

isto število (191) ciljev dva tekmovalca — Željko Vajdič 
in Jure Medarič, oba iz Zagreba. Ker sta bila oba enako 
uspešna tudi po trikratnem razstreljevanju, sta si poleg 
naslova državnega prvaka delila še nagrado. Tretji je bil 
Nebojša Djapo iz Novega Sada, četrti Stjepan Vučkovič 
iz Varaždina, peti Sedmak iz Zagreba itd. 

Tudi v ekipni konkurenci so se najbolje izkazali Za-
grebčani — člani SD Turopolje s 425 zadetki, drugo me-
sto so dosegli člani ekipe SD Novi Zagreb s 415 zadetki, 
tretje pa SD Vojvodina iz Novega Sada. Domačini — čla-
ni Trap skeet kluba Ptuj — pa so zasedli sedmo mesto. 

- O M 

OBČINSKI SVET ZVEZE SINDIKATOV 

Obilica nalog 
Po daljšem premoru so se sestali člani predsedstva občinskega 

sveta ZSS Ptuj. Sejo je vodil podpredsednik Ervin Hojker. Največ po-
zornosti so namenili informaciji o finančnih rezultatih organizacij 
združenega dela gospodarstva občine za prvo polletje letošnjega leta 
in oblikovanju nalog osnovnih organizacij in konferenc sindikata v 
gospodarstvu. Obširneje bomo o njihovih nalogah poročali v prihod-
nji številki. 

Med ostalimi točkami dnevnega reda velja omeniti oblikovanje 
programa za naslednje trimesečje in priprave na sedmo sejo plenuma 
občinskega sveta ZSS Ptuj. 

V septembru bodo sklicali posvet vodstev osnovnih organizacij 
in obravnavali predvsem aktualna dogajanja na področju gospodar-
stva, posebej usklajevanje samoupravnih aktov o osebnih dohodkih, 
do 20. septembra pa naj bi osnovne organizacije evidentirale kandi-
data za predsednika občinskega sveta, in do konca leta izpeljale voli-
tve vodstev osnovnih organizacij. 

V oktobru bodo razpisali sindikalno šolo, obiskali nekatere osno-
vne organizacije ZSS v HI KO Olga Meglič in TGA Kidričevo. Pobu-
dili bodo ustanovitev kluba samoupravljalcev in pripravili okroglo 
mizo o letošnjih letovanjih delavcev, na kateri bodo predlagali oživi-
tev počitniške zveze. 

Pripravili bodo tudi pogovore o dejavnosti mladih delavcev v sindi-
katu, vključevali pa se bodo v vse pomembnejše razprave v občinskih 
zborih. Nekatere razprave bodo pripravili skupaj z izvršnim svetom 
— predvsem tiste, ki so življenjskega pomena za delovne ljudi. Sode-
lovali bodo v razpravah o kadrovski politiki, razvoju drobnega gospo-
darstva, o uresničevanju družbenega plana do leta 1990, o razvoju 
gradbeništva, težavah turizma in gostinstva v občini, zdravstvenega 
varstva, socialnega varstva . . . Že konec tega meseca pa bodo aktivno 
sodelovali v reševanju zagat HIKO — Olga Meglič, k i j ih bodo obrav-
navali na občinskih zborih. 

Zelo dobrodošel predlog zasedanja predsedstva občinskega sveta 
ZSS Ptuj pa je, da na j delovne organizacije prispevajo k odpravam 
posledic neurja predvsem z neposredno pomočjo, s prostovoljnim de-
lom za odpravljanje posledic in prispevki v materialu . . . 

Pomembna novost, ki je zavela iz seje predsedstva, pa je, da bi 
delo sindikalne organizacije morali okrepiti z večjim številom aktivi-
stov. To pa naj bi dosegli s konkretnejšim delom raznih komisij, sve-
tov in odborov za nekatera področja in s tem odpravili negativne po-
sledice odločanja in dogovarjanja v ozkih krogih vodilnih družbeno-
političnih delavcev. Predvsem bi morali tak način dela uveljaviti pri 
kadrovskih odločitvah. 

d. 1. 

Proizvajalci kupcem 
Letos smo Mipovci že večkrat uspeli z različnimi prodajnimi ak-

cijami, zlasti pa predstavili izbrane izdelke različnih proizvajalcev. 
Menimo, da je to uspešna oblika seznanjanja kupcev, s katero omo-
gočimo različnim proizvajalcem, da se predstavijo našim potrošni-
kom. 

Tokrat se predstavljajo: Kandit iz Osijeka, Pivovarna Laško. 
Mercator—Agrokombinat Krško in Mercator — Tovarna mesnih iz-
delkov iz Ljubljane. 

Torej: 17., 18. in 19. septembra bo pred Blagovnico živahno, saj 
bo v dopoldanskem in popoldanskem času poskušnja sladkarij, piva, 
vina in mesnih izdelkov. Proizvajalci in Mercator — tozd Maloproda-
ja so omogočili za to priložnost nižje cene. Zato pričakujemo, da bo-
do naši k i^c i zadovoljni. Kanditove proizvode prodajata še samopo-
strežnica Živila in market Rimska peč. 

Da bi bilo v petek, 18. septembra, še lepše, bo za razvedrilo od 
16. ure dalje skrbel ansambel Toneta Kmetca in, seveda, Pepsi bar. 
Ob 19. uri pa bo nastopilo 40 članov folklorne skupine K U D »MILI-
CA KRIŽAN« iz Osijeka s plesi jugoslovanskih narodov. 

Vabimo vse ljubitelje kulture, da pridejo v petek, 18. septembra, 
ob 19. uri pred Blagovnico. 

J. Vaupotič 

osebna kronika 
Rodile so: 

Srečka Mileta, Panonska 5 — 
Lovra; Majda Zorko, Zabovci 94 
— deklico; Mirjana Bračič, Go-
rišnica_50 — dečka; Danica Ar-
nejčič. Slatina 54/a — deklico; 
Zdenka Murko, Selce 106, Voli-
čina — Mateja; Stanka Pokrivač, 
Vinski Vrh 77 — Nast jo; Marija 
Pernat, Mihovce 58 — dečka; 
Milena Žalar, Središče, Obrtni-
ška 6 — Davida; Olga Lovrec, 
Trnovci 13 — dečka; Romana 
Štrucl, Vinski Vrh 93 - Miro; 
Zvonka Kokol, Pobrežje 103 — 
Petra. 

Poroke: 
Drago Fridl, Reševa 3, in Mili-

ca Nežmah, Mestni Vrh 37; Ja-
nez Habjanič, Svetinci 21, in Ma-
rija Kurbos, Svetinci 21; Zdrav-
ko Tobias, Miklavž na Dr. polju, 
Antoličeva 12, in Darja Pesek, 
Hajdoše 16/a; Bogomir Vaupo-
tič, Grajena 56, in Mojca Vukaši-
novič, Ljubljana, Agrokombinat-
ska C. 6 / a . 

Umrli so: 
Ana Tramšek, Zg. Bistrica 162, 

roj. 1932, umrla 6. sept. 1987; 
Franc Rakuša, Rucmanci 44, roj. 
1921, umrl 5. sept. 1987; Franči-
šek Majcen, Hranjigovci 4, roj. 
1911, umrl 29. avgusta 1987; 
Alojz Kokol, Kukava 49, roj. 
1917, umrl 8. sept. 1987; Marija 
Vajdič, Trnovska vas 41, roj. 
1926, umrla 8. sept. 1987; Franc 
Krajnc, Koračice 53, roj. 1909, 
umri 11. sept. 1987; Jožefa Strm-
šek, Veličane 7, roj. 1920, umria 
11. sept. 1987; Irena Dworsky, 
Zagrebška 65, roj. 1899, umria 
13. sept. 1987; Frančiška Stolnik, 
Cesta na Hajdino 17, roj. 1905, 
umrla 11. sept. 1987. 

TEDNIK 
Izdaja Zavod za časopisno in 
radijsi(o dejavnost RADIO-
TEDNIK 62250 PTUJ, Voinja-
kova 5, postni predal 99. Ure-
ja uredniški kolegij, ki ga se-
stavljajo vsi novinarji zavo-
da, direktor in glavni urednik 
Franc Lačen, odgovorni 
urednik Ludvik Kotar, tehni-
čni urednik Štefan Puinik, 
novinarji: J o i e Bračič, Ivo 
Ciani, Nevenka Dobljekar, 
Majda Goznik, Darja Luk-
mah, Martin Ozmec, Marjan 
šneberger in novinar-lektor 
Jo ie Smigoc. Uredništvo in 
uprava Radio-Tednik, telefon 
(062) 771-261 in 771-226. Celo-
letna naročnina zna ia 7500 
dinarjev, za tujino 9500 dinar-
jev. Žiro račun SDK R u j 
52400-603-31023. Tiska ČOP 
Večer Maribor. Na podlagi 
zakona o obdavčevanju pro-
izvodov in storitev v prometu 
je TEDNIK uvrščen med pro-
izvode, za katere se ne pba-
čuje temeljni davek od pro-
meta proizvodov. 

Miličniki postaje milice Ptuj in oddelkov so v minulem tednu (od 8. 
do vključno 14. septembra) posredovali v sedmih prometnih nesrečah in 
pri tem zabeležili eno smrtno žrtev (pešca), dve osebi sta bili v nesrečah 
lažje poškodovani, v ostalih primerih pa je na srečo prišlo le do večje ma-
terialne škode (telesnih poškodb ni bilo). Vzroki nesreč so bih: neprilago-
jena hitrost vožnje glede na vremenske razmere in vidljivost, pretesno 
srečevanje in izsiljevanje prednosti. V enem primeru je prišlo do nesreče 
tudi zaradi vinjenosti voznika. Materialna škoda na vozilih je tokrat oce-
njena na okoli 3,57 milijona dinarjev. 

UMRL NA KRAJU NESREČE 

Do hude prometne nezgode 
je prišlo v ponedeljek, 14. sep-
tembra, ob 21.50 na regionalni 
cesti zunaj naselja Pacinje. Janez 
Koželj (29) iz Kokulajnščaka pri 
Vidmu ob Sčavnici je peljal kme-
tijski traktor s priklopnikom. 
Ker je med vožnjo opazil, da mu 

je na traktorju počila zračnica, je 
ustavil in izstopil ter ustavljal mi-
movozeča vozila. V isti smeri je 
takrat pripeljal voznik osebnega 
avtomobila Janez Pučko iz Saku-
šaka 7; Koželja ni pravočasno 
opazil in je z vso silo trčil vanj. 
Zaradi hudih poškodb je Koželj 
umrl na kraju nesreče. 

- O M 


